
Już po raz piąty zorganizowano 
Zbąszyński Pokaz i Wystawę Gołębi 
Rasowych i Drobiu Ozdobnego. Około 
trzydziestu hodowców z całej Wielkopolski i 
woj. lubuskiego zaprezentowało 232 
gołębie w 51 rasach. Wśród ptaków można 
było podziwiać prawdziwe piękności o 
bardzo nietypowych nazwach np. kurak 
srokaty, listonosz polski, olbrzym rzymski i 
inne. 
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W numerze:

2 -   Rozmowa z burmistrzem  
Zbąszynia Tomaszem Kurasińskim. 

5 -   Nowa, stalowa kładka na rzece 
Obrze już w przyszłym roku. 

6 -   Rozpoczęto budowę kolejnych 
odcinków kanalizacji.   

7 -   XXXVII Biesiada Koźlarska. 

9 -   Nasze nekropolie.   

10 - Gminy w coraz większym stopniu 
finansują pomoc społeczną.  

11 - Zmiany w ewid. gospodarczej.

13 - Mobilna pracownia komputerowa 
w Szkole Podstawowej im. Arkadego 
Fiedlera w Zbąszyniu.   

14 - PKS MOS Zbąszyń - III liga 
siatkówki.     

16 - Rozpoczęła się piąta edycja 
rozgrywek zbąszyńskiej halowej 
piłki nożnej „Kuvert Liga”.  
  

IS
S
N

 -
 R

P
R

 2
8

0
1

Ptasie piękności

Waldemar Kosicki z gołębiem roller perski

 Dokończenie na str. 7

      Z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia pragnę złożyć 

    Wszystkim Państwu najlepsze życzenia. Mieszkańcom gminy Zbąszyń, 

  a także jej przyjaciołom i sympatykom, życzę wesołych i spokojnych 

świąt, spędzonych w rodzinnym gronie.

Burmistrz Zbaszynia - Tomasz Kurasiński
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 EGZEMPLARZ BEZPŁATNY

Święto z wojskowym akcentem 

Mundurowi pełnili wartę honorową przy 
pomniku na Placu Wolności. Szczególne 
wrażenie robił stojący obok najnowszy 
transporter opancerzony Rosomak, który 
jest wykorzystywany podczas misji 
wojskowych w Afganistanie. Uroczystości 
otworzył burmistrza Zbąszynia Tomasz 
Kurasiński, który podzielił się swoimi 
spostrzeżeniami na temat polskiego 
patriotyzmu w dobie zjednoczonej Europy. 
Część artystyczną przygotowali uczniowie 

Szkoły Podstawowej w Łomnicy. Wśród 
składających wiązanki kwiatów byli poseł 
Jakub Rutnicki, komendant powiatowy policji 
w Nowym Tomyślu mł. insp. Zbigniew 
Borowczyk,  komendant Wojskowej 
Komendy Uzupełnień w Nowym Tomyślu, 
starosta nowotomyski Andrzej Wilkoński, 
Lech Biernat z Komendy Głównej Policji w 
Warszawie oraz pozostali przedstawiciele 
władz powiatowych i gminnych.

Żołnierze 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej im. gen. broni Józefa Dowbor-
Muśnickiego z Wędrzyna wzięli udział w tegorocznych obchodach Święta 
Niepodległości w Zbąszyniu. 

Kwiaty pod pomnikiem złożyli burmistrz Zbąszynia Tomasz Kurasiński, poseł na Sejm RP Jakub Rutnicki oraz 
Marek Orzechowski   
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Rozmowa

Wywiad z burmistrzem Zbąszynia Tomaszem Kurasińskim
Panuje w gminie Zbąszyń opinia o 
trudności bezpośredniego spotkania z 
burmistrzem. Czy naprawdę jest tyle 
spraw, które może rozwiązać tylko 
burmistrz? 

Staram się jak mogę spotkać z każdym 
mieszkańcem, który tego oczekuje. Stąd też 
może wynikać odkładanie terminów wizyt. 
Oczywiście, każdy uważa, że jego problem 
jest poważny i nie cierpiący zwłoki. 
Przychodzenie do burmistrza wynika z 
pewnych zaszłości. Dziś nie każdą sprawą 
muszę zajmować się osobiście, próbujemy 
skierować petentów bezpośrednio do 
kierowników odpowiednich referatów i 
jednostek podległych oraz radnych. To nie 
wynika z mojej niechęci do spotykania się z 
mieszkańcami, jednak sporo czasu 
pochłaniają również zadania, których 
realizacja ma wpływ na poprawę jakości życia 
większych grup społecznych. Wykonano już 
projekt przebudowy wejścia do urzędu i tam 
powstanie biuro podawcze. Wyznaczony 
urzędnik będzie kierował petentów do 
konkretnych referatów. Takie rozwiązanie z 
pewnością usprawni zarówno pracę urzędu 
jak i komfort obsługi petentów.  

Czy coś zmieni się w funkcjonowaniu domu 
seniora?  
Nie ma żadnych planów związanych z 
przenoszeniem domu seniora. Ten obiekt 
zos ta ł  n iedawno wyremontowany,  
praktycznie wchodzi dopiero w okres 
świetności. W przyszłorocznym budżecie są 
zagwarantowane środki na działalność domu 
seniora. Można się tylko domyślać czemu 
służy rozsiewanie tego typu pomówień.  
Przykład opustoszałej przychodni, to też 

moim zdaniem skutek kosztownego 
przeniesienia pogotowia na Kępę. Przy 
zaangażowaniu zdecydowanie mniejszych 
środków, ratownicy mogli pozostać na 
parterze przychodni. Był plan przeniesienia 
biblioteki, jednak na przeszkodzie stanął 
nasz nieszczęsny plan zagospodarowania, 
który zakłada tylko funkcje medyczną tego 
obiektu. Najpierw musimy doprowadzić do 
kosztownych zmian w tym dokumencie, by 
móc cokolwiek zacząć. Dość mocno 
lansowany przez poprzednie władze pomysł 
uruchomienia zakładu opiekuńczo - 
leczniczego w przychodni, nie otrzymał 
wsparcia finansowego i w najbliższym czasie 
żaden z programów unijnych nie zakłada 
wsparcia tego typu działań. Podsumowując, 
gmina posiada teraz dwa obiekty związane z 
funkcją medyczną, z tego jeden nie jest w 
pełni wykorzystany. 

Czy udało się pozyskać zaplanowane 
dochody gminy Zbąszyń w pierwszym 
półroczu?
Cały czas pokutuje to, że nie zdecydowałem 
się na sprzedaż plaży w Perzynach. Dochody 
z tej transakcji były zaplanowane w 
budżecie, który został przygotowany przez 
poprzedniego burmistrza. W tej chwili 
mamy deficyt 450 tys. zł. po stronie 
dochodów ze sprzedaży mienia. Podjęliśmy 
działania, by pozyskać środki ze sprzedaży 
atrakcyjnie położonego mienia gminnego, 
czyli zbyć coś, co w przyszłości przyniosłoby 
dochody i jednocześnie przyczyniałoby się 
do rozwoju gminy i miasta. Porażką jest dla 
mnie to, że próbowaliśmy ratować kino, 
niestety żadne wyliczenia nie potwierdzają 
zasadności funkcjonowania tej placówki. 
Stąd w najbliższym czasie nastąpi sprzedaż 
tego obiektu, łącznie z działką. 

Czy nastąpi również sprzedaż części 
nieruchomości po Zakładzie Gospodarki 
Komunalnej?
Planowałem wspólnie z powiatem, 
uruchomić tam internat dla uczniów szkół 
ponadgimnazjalnych lub wychowanków 
S p e c j a l n e g o  O ś r o d k a  S z k o l n o -
Wychowawczego. Poza tym planujemy 
sprzedaż części placu gospodarczego. Już 
d o k o n a l i ś m y  z m i a n  w  p l a n i e  
zagospodarowania przestrzennego. 
Powstanie kilka działek budowlanych od 
strony ul .  Zbąskiej  i  Promenady. 
Ustawodawca systematycznie ogranicza 
zakres działalności zakładów budżetowych, 
stąd utrzymywanie w tak atrakcyjnym 
miejscu placu składowego mija się z celem.

Jakie są plany inwestycyjne na przyszły rok?
Przyszły rok upłynie pod znakiem rozbudowy 
kanalizacji, więc znaczną część środków 
mamy już zarezerwowaną na wkład własny 
do pozyskanych funduszy unijnych. 
Zamierzamy wybudować nową kładkę nad 
rzeką Obrą. Będzie to stalowa konstrukcja 
zamontowana na betonowych przyczółkach. 
Przy okazji wyprostujemy zakręt od strony 
Rynku. Na to zadanie zamierzamy pozyskać 
dofinansowanie z funduszy unijnych, z kolei 
wkład własny pochodzić będzie z obligacji. 
Jeśli Grupa Rybacka nie dofinansuje 
inwestycji, wówczas całość sfinansujemy z 
o b l i g a c j i .  C z e k a  n a s  j e s z c z e  
termomodernizacja przedszkola. Na razie 
mamy problem z pozyskaniem wykonawcy 
robót, ponieważ na ogłoszony przetarg nikt 
się nie zgłosił. Będziemy dalej realizować 
modernizację szkoły w Chrośnicy. Jest plan 
kolejnych utwardzeń dróg wiejskich w 
technologi płytowej. W tym przypadku 
inicjatywą godną naśladowania zaskoczyli 
nas mieszkańcy Strzyżewa, którzy postanowili 
się dołożyć do inwestycji drogowych w ich 
miejscowości. Poza tym zamierzamy 
utwardzić ulicę Jacentego Janka, która 
połączy drogę wojewódzka z powiatową w 
rejonie dworca kolejowego, o ile uzyskamy 
dofinansowanie z Narodowego Programu 
Budowy Dróg Lokalnych. Poprawa 
p r z e j e z d n o ś c i  u ł a t w i  d o j a z d  d o  
przedsiębiorstw działających na tym terenie. 
Udział w tym zadaniu zadeklarował starosta, 
wsparcie obiecali też przedsiębiorcy 
działający na tym terenie. Nośność 
nawierzchni będzie ograniczona do 
pojazdów o masie 3,5 tony. 

W ostatnim czasie doszło do połączenia 
kilku placówek oświatowych w Chrośnicy i 
w Zbąszyniu. Szkoła i Przedszkole w 
mieście będą działały pod jednym 
zarządem. Zwieńczeniem tej koncepcji 
miało być włączenie do miejskiego zespołu 
również Gimnazjum. Czy pierwotny zamysł 
będzie realizowany?
Po łączen ie  G imnaz jum ze  s zko ł ą  
Podstawową miało usprawnić pracę 
nauczycieli i przyczynić się do racjonalizacji 
wydatków, jednak nie kosztem pogorszenia 
warunków nauki. Nie chcę podejmować 
pochopnych decyzji. Zleciłem opracowanie 
analizy połączenia obu szkół pod kątem 
edukacyjnym. 
Decyzje będą podjęte po dokładnym 
r o z w a ż e n i u  w s z e l k i c h  k o r z y ś c i  i  

Burmistrz Zbąszynia Tomasz Kurasiński

kontynuacja na str 3
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ewentualnych strat. W przyszłym roku 
ogłosimy konkurs na dyrektora Szkoły 
Podstawowej w Zbąszyniu i Zespołu Szkolno 
– Przedszkolnego w Chrośnicy. Docelowo do 
budynku Gimnazjum w Chrośnicy zostanie 
przeniesione przedszkole. Na razie nie 
starczyło pieniędzy na remont pomieszczeń 
przeznaczonych dla przedszkola w budynku 
szkolnym. Staramy się o pozyskanie dotacji 
na budowę kolejnego „orlika” w gminie, 
który powstanie przy wymienionym 
chrośnickim zespole. Na wsiach powstają 
nowe osiedla, stąd będziemy inwestować w 
poprawę oferty edukacyjnej w szkołach 
wiejskich.

Czy udało się zmienić niekorzystne 
warunki tzw. „umowy śmieciowej” ?
Umowa obowiązuje i zawiera wiele zapisów, 
które można było negocjować przed jej 
podpisaniem. W myśl tej umowy zostaliśmy 
zobowiązani do zamknięcia naszego 
niezapełnionego wysypiska z dniem 30 
czerwca 2011 roku. Udało nam się 
wynegocjować przedłużenie działalności 
naszego składowiska odpadów, do czasu 
zapełnienia kwatery, jednak nie będą to 
odpady komunalne. Do nas trafiać będzie 
balast, który powstaje w trakcie procesu 
sortowania odpadów. To pozwoli pozyskać 
część funduszy na rekultywację. Rada 
Miejska Zbąszynia w poprzedniej kadencji 
podjęła decyzję o wstąpieniu do związku 18 
wielkopolskich gmin z siedzibą w Czempiniu. 
Celem powstania związku jest spójna polityka 
śmieciowa. Związek znalazł inwestora, który 
wybudował zakład zagospodarowania 
odpadów, a gminy poprzez umowy 
zobowiązały się do dostarczania swych 
o d p a d ó w.  J e d n a k  n i e w i e l e  g m i n  
zdecydowało się na zawarcie umowy ze 
spółką, która zarządza tym zakładem. 
Samorządy czekają na rozwój sytuacji, jaki 
nastąpi po zmianach ustawowych. Pod 
koniec przyszłego roku w całym kraju 
zostanie wprowadzony podobny system, jaki 
z powodzeniem obowiązuje w gminie 
Wolsztyn. Wszyscy zapłacą podatek 
śmieciowy, liczony od osoby, a gminy, w 
drodze przetargu, zdecydują o wyborze firmy 
o d b i e r a j ą c e j  o d p a d y.  W  w y n i k u  
wspomnianej umowy mamy już ograniczone 
pole manewru jeśli chodzi o wybór miejsca 
dostarczania odpadów. 

Koszty transportu każda gmina pokrywa 
indywidualnie ?
Tak to można w skrócie ująć. Zrobiono jedno 
u d o g o d n i e n i e ,  p o w s t a ł y  p u n k t y  
przeładunkowe. My poniesiemy koszty 
dojazdu do Grodziska Wielkopolskiego ok. 
40 kilometrów w jedną stronę. W skali roku 
robi się z tego dość pokaźna suma w 
porównaniu np. do wspomnianego 
Grodziska, który praktycznie nie odczuje 
kosztów transportu . Obecnie odpady są 
zabierane przez samochody dowożące do 
nas wspomniany balast, co przynosi pewne 
oszczędności, jednak jest to tylko 
tymczasowe ograniczenie kosztów. Na 
ostatnim walnym zebraniu Związku 

zaproponowałem zróżnicowanie cen za 
odpady, w zależności od odległości od 
sortowni lub puntów przeładunkowych. Jeśli 
Związek Międzygminny „Obra” w 
Wolsztynie przystąpi do Czempinia, 
wówczas można rozważyć pomysł wożenia 
odpadów do Powodowa, zamiast do 
Grodziska. Jak do tej pory nie mamy żadnej 
odpowiedzi na nasze propozycje.

Dlaczego w momencie zawierania umowy 
nie wzięto pod uwagę istnienia w 
Dąbrówce Wielkopolskiej zakładu, który 
mógłby przyjąć odpady z Gminy Zbąszyń?
Na to pytanie mógłby odpowiedzieć mój 
były zwierzchnik. Wyjaśnię tylko, że w 
momencie powstawania wspomnianej firmy 
w Dąbrówce, gmina Zbąszyń już 
przynależała do związku międzygminnego z 
s iedzibą w Czempinu. Co więcej 
obowiązuje nas plan wojewódzki, przyjęty 
przez  se jmik  wie lkopo l sk i ,  k tóry  
przyporządkowuje dane gminy do 
określonych związków. Zbąszyń trafił do 
wymienionej już grupy gmin. Nasze 
działania idą dwutorowo, z jednej strony 
robimy wszystko, by wynegocjować jak 
najkorzystniejsze warunki współdziałania ze 
związkiem. Np. w przyszłorocznym 
budżecie związku mają się znaleźć 
pieniądze na projekt rekultywacji naszego 
składowiska.  Druga możl iwość to 
D ą b r ó w k a .  W y s t ą p i l i ś m y  d o  
Wielkopolskiego Urzędu Marszałkowskiego 
z zapytaniem czy istnieje możliwość 
przewożenia odpadów do Dąbrówki, która 
leży poza województwem wielkopolskim. 
Wiemy, że nasze propozycje trafiły do 
ministerstwa i od ponad pół roku czekamy 
na odpowiedź. Poza ekonomicznymi 
argumentami przemawiającymi za 
skróceniem trasy przewozu, wspomnieliśmy 
jeszcze o korzyściach ekologicznych 
wynikających ze zmniejszonej emisji spalin 
samochodowych. Nawet, gdy otrzymamy 
zgodę, to pozostaje jeszcze wystąpienie ze 
związku i dość trudna kwestia rozwiązania 
umowy ze spółką, która jest właścicielem 
sortowni. Przypomnę, że za każde 
odstąpienie od warunków umowy, gmina 
musiałaby zapłacić sto tysięcy zł. kary. Celem 
moich działań jest uzyskanie jak najniższej 
ceny dla mieszkańców. Będziemy na 
b ieżąco in formować o  wsze lk ich  
ustaleniach. 

P o w s t a j ą  n o w e  o d c i n k i  s i e c i  
kanalizacyjnej w Nowej Wsi Zbąskiej i 
Nowej Wsi. Niebawem rozpocznie się 
podobna inwestycja w Nądni oraz w 
zachodniej części Zbąszynia. Czy już 
planuje się dalszą rozbudowę?
Jesteśmy w trakcie ogłoszenia przetargu na 
budowę sieci sanitarnej osiedla Przysiółki. 
Otrzymaliśmy na ten cel 900 tys. zł. pożyczki 
częściowo umarzalnej w 20 procentach z 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska. Po podłączeniu do sieci 
mieszkańców Nowej Wsi Zbąskiej, Nowej 
W s i ,  N ą d n i  i  p o z o s t a ł y c h  
nieskanalizowanych ulic w mieście, 

możliwości oczyszczalni ścieków zostaną już 
wyczerpane. Wówczas trzeba będzie 
zabezpieczyć środki na jej dalszą rozbudowę 
oraz powstanie kolejnych kolektorów 
sanitarnych. Jeśli uda się pozyskać środki 
pomocowe, wówczas postawimy kolejny 
reaktor i skanalizujemy w pierwszej 
kolejności Przyprostynię, Perzyny i Nowy 
Dwór. Później, w zależności od pozyskanych 
funduszy, podobne inwestycje zostaną 
zrealizowane w Strzyżewie i Łomnicy. 

Czy gmina Zbąszyń wreszcie doczeka się 
jakiejkolwiek obwodnicy?
Koncepcja budowy nowej drogi od Nądni do 
Wierzchaczewa znalazła się już dawno w 
studium. Jednak długość oraz warunki 
terenowe powodują, że koszt zadania 
przekraczający sto milionów złotych, 
znacznie wykracza nawet poza możliwości 
finansowe województwa. Za czasów 
burmistrza Suchorskiego lansowany był 
pomysł tzw "małej obwodnicy" od ul. Dolnej, 
ulicą Akacjową, wzdłuż torów poznańskich 
do przejazdu wolsztyńskiego na Przysiółkach. 
Koncepcja ta upadła m.in. ze względu na to, 
że obwodnica miała przebiegać na tyłach 
osiedla mieszkaniowego Kawczyńskie oraz 
dlatego, że nie rozwiązywała komunikacji w 
kierunku Wolsztyna. Przez ostatnie cztery lata 
trwało lobbowanie na temat „Obwodnicy 
Regionu Kozła”, co również nie przyniosło 
żadnego rezultatu, głównie z uwagi na 
rozmach inwestycyjny z jednej strony i 
możliwości finansowe z drugiej. Wieloletni 
P l a n  F i n a n s o w y  W o j e w ó d z t w a  
Wielkopolskiego nie przewiduje budowy 
obwodnicy Zbąszynia, być może również 
dlatego że nie mieliśmy do tej pory jednej 
wersji jej przebiegu. Obecnie liczymy na to, 
że przy okazji otwarcia autostrady uda się 
powrócić do tematu obwodnicy Zbąszynia. 
Wówcza s  będz iemy  s i ę  domaga l i  
dostosowania dróg dojazdowych, między 
innymi tych przebiegających przez Zbąszyń. 
Obecnie już mamy do czynienia z paraliżem 
komunikacyjnym. Jednak z chwi lą  
uruchomienia węzła w Trzcielu, ruch 
pojazdów ulegnie zwiększeniu. Największy 
problem powstanie w rejonie przejazdu 
kolejowego na końcu ul. 17 stycznia, który 
jest zamykany ponad sto razy na dobę. 
Tamtędy przebiega główna droga dojazdowa 
do trzcielskiego węzła. Szukamy rozwiązania, 
które umożliwiłoby ominięcie tego 
przejazdu. Rozpoczęliśmy rozmowy na temat 
konieczności wybudowania odcinka, który 
połączyłby drogę 302 na wysokości Nądni z 
drogą do Trzciela. Na tym odcinku należałoby 
wybudować jeden wiadukt nad torami 
Warszawa – Berlin i rozwiązać skrzyżowanie z 
drogą na Dąbrówkę Wielkopolską. Będzie to 
odcinek o długości około dwóch kilometrów, 
w zależności od punktu wpięcia. Koszt 
zadania szacowany jest na około 20 milionów 
złotych, w tym sam wiadukt pochłonie 
połowę wymienionej kwoty. Budowa 
przejścia nad torowiskiem może liczyć na 
dofinansowanie ze strony Linii Kolejowych. 
To rozwiązanie, przy jednoczesnym, 

kontynuacja na str 4
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bezpiecznym przekierowaniu ruchu na 
autostradę, nie izolowałoby zupełnie 
Zbąszynia. Byliśmy inicjatorami spotkania z 
przedstawicielami PKP i Wielkopolskiego 
Z a r z ą d u  D r ó g  Wo j e w ó d z k i c h  w  
Departamencie Infrastruktury Urzędu 
Marszałkowskiego w Poznaniu. Wspólnie 
doszliśmy do wniosku, że jest to niezbędna i 
konieczna inwestycja. Największym 
problemem pozostaje doprowadzenie do 
wpisania naszego zadania do wieloletniego 
planu inwestycyjnego województwa 
wielkopolskiego. Jednak powstanie węzła 
autostradowego jest mocnym argumentem 
przemawiającym za wprowadzeniem zmian 
w tym planie. Trzeba też wspomnieć o tym, że 
jest to punkt styku dwóch województw i 
wizerunek drogowy Wielkopolski powinien 
być również brany pod uwagę przez radnych 
sejmiku. Nie wystarczy mieć dobrze 
rozwiniętą sieć drogową w centrum 
województwa, skoro nie da się tam dojechać. 
Nie chcę się ograniczać do wysyłania pism. W 
najbliższym czasie planuję spotkanie w 
Z b ą s z y n i u .  Z a p r o s i m y  m a r s z a ł k a  
województwa wielkopolskiego, pokażemy 
na czym polega nasz problem drogowy. 
Powstanie proponowanych rozwiązań 
drogowych w znacznym stopniu poprawi 
komunikację z największym pracodawcą 
regionu, jakim jest zakład Swedwood w 
Zbąszynku i przyczyni się też do rozwoju tego 
przedsiębiorstwa. Pracuje tam około tysiąca 
m i e s z k a ń c ó w  Z b ą s z y n i a .  W i e l e  
wielkopolskich firm kooperuje ze szwedzkim 
producentem mebli. Mam też zapewnienie 
starosty świebodzińskiego o remoncie 
kapitalnym około 800 metrowego odcinka 
drogi, który znajduje się pomiędzy 
Zbąszyniem a Lutolem Mokrym. Inwestycja 
ma być zrealizowana w najbliższym czasie. 

Co można uznać za sukces nowego 

samorządu Zbąszynia?
Przede wszystkim udało się utrzymać 

zatrudnienie, po połączeniu Zakładu 

Wodociągów z Zakładem Gospodarki 

Komunalnej. Wizerunkowo również to 

dobrze wypadło. Pewnym sukcesem będzie 

doprowadzenie do zakończenia budowy 

ścieżki rowerowej. Realizacja tego zadania 

napotykała na wiele nieprzewidzianych 

trudności. Mam trochę inne spojrzenie od 

mojego poprzednika na real izację 

określonych zadań, stąd sporo czasu 

pochłania „wyprostowanie” pewnych 

decyzji, sięgających nawet poprzednich 

kadencji. Tu warto wspomnieć o szczęśliwie 

zakończonej budowie stadionu miejskiego 

czy nie do końca przemyślanych zapisów w 

planie zagospodarowania przestrzennego. 

Zapisy w tym dokumencie często blokują 

rozwój naszej lokalnej przedsiębiorczości. 

Przyszło mi sprawować funkcję burmistrza w 

okresie wielu zmian ustawowych, choćby 

wspomniana „reforma śmieciowa”, zmiany w 

oświacie i inne. Zmiany te niestety są 

pochodną zmian ustawowych i wszyscy 

musimy się im podporządkować.

Gmina stawia na rekreację
Stadion ze sztuczną nawierzchnią, 
skatepark, malownicza ścieżka rowerowa i 
utwardzone ciągi spacerowe na plaży 
miejskiej „Łazienki” powstały ostatnio w 
Zbąszyniu. Wymienione zadania udało się 
zrealizować dzięki dofinansowaniu ze 
środków rządowych i unijnych. Nowe 
obiekty sportowe oraz miejsca rekreacji  
przyczynią się do czynnego spędzania czasu 
wolnego, jak również poprawią wizerunek 
gminy.

Ścieżka rowerowa 
Powstanie ścieżki rowerowej, sięgającej 
prawie granic gminy Zbąszyń, umożliwi 
b ezp i e c zny  do j a zd  r owe rem do  
Swedwoodu w Chlastawie. Według 
zapewnień władz gminy Zbąszynek, w 
przyszłym roku powinien powstać dalszy 
odcinek ciągu rowerowego, łączącego nasze 
gminy. 

Trasa malowniczego szlaku rowerowego 
biegnie pomiędzy kopalnią kredy i torfu a 
jeziorem Błędno. Wspomniany odcinek 
ukazuje walory krajobrazowe i przyrodnicze 
obszaru NATURA 2000, który obejmuje 
również tereny naszej gminy. Inwestycje 
realizowały zbąszyńskie firmy „Keno - Eko” i 
Zakład Usługowo – Produkcyjny Sp. z o.o. w 
C h r o ś n i c y.  Z a d a n i e  o t r z y m a ł o  
dofinansowanie w wysokości 65 procent 
k o s z t ó w  k w a l i f i k o w a l n y c h  z  
Wielkopolskiego Regionalnego Programu 
Operacyjnego na lata 2007-13. 
- Blisko czterokilometrowy odcinek został 
utwardzony bezfazową kostką brukową – 
mówi Kamil Sieratowski, kierownik referatu 
funduszy pomocowych i infrastruktury 
technicznej - Dzięki precyzyjnej procedurze 
przetargowej udało się uzyskać 40 procent 
oszczędności, wobec kwoty zaplanowanej 
na tę inwestycję. Całość miała kosztować 1,2 
miliona złotych, jednak przygotowany w 
poprzednich latach projekt budowlany nie 
zakładał powstania nasypu, na terenach 
bagiennych obok kopalni kredy. Co więcej, 
niespotykany od kilkudziesięciu lat wzrost 

poziomu wód, wykazał potrzebę znacznego 
podniesienia ścieżki w tym rejonie. Biorąc 
pod uwagę wymienione potrzeby, trzeba było 
dodatkowo wydać około 150 tysięcy złotych. 
 
Stadion
Po wielu latach oczekiwań udało się 
dokończyć budowę nowego stadionu 
piłkarskiego w Zbąszyniu. Jest to pierwsza 
pełnowymiarowa płyta ze sztuczną 
nawierzchnią w Wielkopolsce, zrealizowana 
w ramach pi lotażowego programu 
rządowego „Orzeł”. Zadanie otrzymało 
milionowe wsparcie z Ministerstwa Sportu, 
dzięki osobistemu zaangażowaniu posła na 
Sejm RP Jakuba Rutnickiego. 

- Realizacja tego zadania była ogromnym 
obciążeniem dla gminy -mówi burmistrz 
Tomasz Kurasiński- Łączny koszt inwestycji to 
na dziś 2,7 miliona złotych. Do budowy płyty 
boiska dołożyło nam prawie milion złotych 
Ministerstwo Sportu. Wszyscy śledziliśmy 
uważnie niezbyt chlubne dzieje tego miejsca: 
wykonywanie nasypów, kolejne wysiewy 
trawy i kilkuletnie oczekiwanie na prawdziwą 
piłkarską murawę, która niestety nie chciała 
się pojawić. W tej kwestii ponieśliśmy klęskę i 
wydawało się, że pozostaniemy z tym 
obrazem niemocy już na zawsze. Okazało się 
jednak, że słowa wielkiego trenera 
Kazimierza Górskiego „Dopóki piłka w grze, 
wszystko jest możliwe" sprawdzają się na 
boisku, ale także w życiu. Pojawił się poseł 
Jakub Rutnicki, który zachęcił nas do wzięcia 
udziału w pilotażowym programie budowy 
pełnowymiarowych boisk sportowych ze 
sztuczną nawierzchnią. Dzięki determinacji, 
wsparciu merytorycznemu i uwagom Pana 
Posła, często krytycznym, Zbąszyń zyskał 
wspaniały obiekt sportowy. Jedyny w 
Wielkopolsce i jeden z dziesięciu w Polsce. 
Podziękowania należą się tym, którzy służyli 
pomocą i dobrą radą przy budowie boiska. 
Słowa uznania i podziękowania kieruję do 
firm budujących boisko i otoczenie. Dziękuję 
firmie Saltex Europa Sp. z o.o za 
wybudowanie boiska z infrastrukturą, Firmie 
Budowlanej pana Sławomira Herzoga z 
Sątop, która wybudowała drogę i pomogła 
zagospodarować otoczenie, Firmie Hydrowit 
Pana Romualda Witkiewicza, która wykonała 
uzbrojenie terenu, firmie FAM Cynkowanie 
O g n i o w e  S . A .  Wr o c ł a w  Z A K Ł A D  
METALPLAST OBORNIKI za dostawę i 
montaż zaplecza socjalno-sanitarnego. 
Wykonawcy sprostali zadaniu i wykazali się 
niezwykłym profesjonalizmem. Marzeniem 
moim jest, aby to boisko stało się miejscem 

Piłkarze już trenują na nowym stadionie

Ścieżka rowerowa znacznie skróciła przejazd rowerem 
do Nądni

Otwarcie nowego stadionu było znaczącym wydarzeniem 
w historii Zbąszynia
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Powstanie nowa kładka
Trwają prace przygotowawcze, związane z 

planowaną rewitalizacją i przywróceniem 

dawnej świetności  infrastruktury 

znajdującej się nad rzeką Obrą. Jako 

pierwszą inwestycję w latach 2012-2013 

planuje się zrealizować prace związane z 

przebudową Kładki nad Obrą oraz 

p r z y l e g ł y ch  do  n i e j  chodn i ków,  

znajdujących się w centrum miasta. Przy 

okazji nastąpi wyprostowanie zakrętu 

chodnika prowadzącego w kierunku Rynku. 

D o c e l o w y m  r o z w i ą z a n i e m    j e s t  

umiejscowienie stalowo - drewnianej 

konstrukcji  kładki na betonowych 

przyczółkach – rozwiązanie to obok 

c iekawych funkcj i  es tetycznych i  

funkcjonalnych jest również bardzo trwałe. 

Szacuje się, że całkowita wartość zadania 

wyniesie około 1,5 mln złotych, z czego 

część środków pochodzić będzie z 

Programu Operacyjnego „Zrównoważony 

To jest wizualizacja nowej kładki Obecne przejście przez rzekę powstało w 1988 roku

Plac zabaw od Muszkieterów
Gry, zabawy i konkursy - to atrakcje, które 
czekały na najmłodszych podczas 
otwarcia Placu Zabaw Muszkieterów w 
Zbąszyniu. Nowe miejsce do zabawy 
powstało w pobliżu kortów tenisowych przy 
ul. 17 stycznia. Obiekt ufundowała Izabela 
Łokieć właścicielka sklepu Intermarché w 
Zbąszyniu wraz z Fundacją Muszkieterów. 
 - Placów zabaw dla dzieci brakuje w całej 
Polsce. Uznaliśmy to za wyzwanie dla 
Fundacji Muszkieterów – mówi Izabela 
Łokieć, właścicielka sklepu Intermarché w 
Zbąszyniu - Każdy z nas, właścicieli sklepów 
działa i żyje w swojej społeczności. Dlatego 
chcemy zadbać o dzieci w swoim mieście. 
Cieszę się, że mogliśmy w tak wymierny 
sposób wspomóc miasto.
W niedzielę aktorzy z Teatru Wariaté z 
Poznania - „Słoneczka Placu Zabaw”, 
przygotowali dla najmłodszych wiele 
atrakcji - Kolorowy Zawrót Głowy pt. Co 
piszczy w modzie, Zwariowany Salon 
Fryzjerski, konkursy, w których można było 
wygrać bony na zakupy w Intermarché, 
mnóstwo słodyczy, balonów i drobnych 
upominków. 
Zestawy zabawowe stanowiące wyposa-
żenie placu kosztowały prawie 30 tysięcy 
złotych. Właścicielka supermarketu 
sfinansowała także montaż urządzeń na 
wyznaczonym i przygotowanym przez 

samorząd terenie. Plac zabaw Muszkieterów 
w  Z b ą s z y n i u  p o w s t a ł  w  r a m a c h  
ogólnopolskiej  akcj i  „Place Zabaw 
Muszkieterowie”. Skupieni w Fundacji 
Muszkieterów, właśc ic ie le sk lepów 
Intermarché i Bricomarché, już czwarty rok 
fundują place zabaw dla najmłodszych. 
Muszkieterowie razem z władzami 
samorządowymi analizują potrzeby i budują 
place tam, gdzie ich naprawdę brakuje. 
Miejskie parki, tereny zielone przy osiedlach, 
to najczęstsze lokalizacje.  
Fundacja Muszkieterów w ciągu trzech lat 
ufundowała 57 placów zabaw. Łączna kwota 
tej inwestycji przekroczyła już 1,7 mln 
złotych. Plac Zabaw w Zbąszyniu jest już 19 
miejscem do bezpiecznej zabawy dla dzieci, 
który powstał w tym roku w ramach akcji 
„Place Zabaw Muszkieterowie”. 

Nowy plac zabaw powstał w pobliżu kortów tenisowych 
przy ul. 17-go Stycznia

rozwój sektora rybołówstwa i nadbrzeżnych 

ob sza rów r yback i ch  2007–2013 " .    

Wzmocnienie konkurencyjności i utrzymanie 

atrakcyjności obszarów zależnych od 

rybactwa wdrażanego przez Lokalną Grupę 

Rybacką Obra – Warta. Pozostałe środki będą 

pochodzić z budżetu gminy Zbąszyń, w tym z 

planowanych do wyemitowania obligacji. 

Bezpośrednim efektem podjętych działań 

będzie poprawa jakości życia mieszkańców 

Zbąszynia uskarżających się na fatalny stan 

kładki oraz podniesienie atrakcyjności 

turystycznej gminy, choć to wymaga 

znacznych inwestycji we wskazanym 

zakresie. 

integracji klubów i organizacji sportowych 
naszego terenu, aby służyło jak najlepiej całej 
naszej społeczności. By na nim odbywały się 
ważne mecze i wydarzenia sportowe. Mam 
też nadzieje, że piękne boisko w centrum 
miasta przyciągnie też te osoby, dla których 
sport do tej pory niewiele znaczył. 
  Również teren wokół nowego stadionu 
z o s t a ł  u p o r z ą d k o w a n y.  Po w s t a ł o  
kontenerowe zaplecze sanitarno – socjalne. 
Docelowo jest pomysł budowy murowanego 
obiektu, jednak z uwagi na wiele 
rozpoczętych inwestycji, obecnie nie można 
sobie na to pozwolić. Wybudowano drogę 
dojazdową z kostki brukowej, a w dalszym 
etapie jest planowana zatoczka dla 
autobusów. Gmina zamierza też utwardzić 
drogę do kempingu i hotelu w parku 
miejskim. Koszty tej inwestycji zostaną w 
znacznym stopniu sfinansowane z funduszy 
unijnych. 

Nowe boiska i remonty sal wiejskich

Trwa remont kapitalny boisk piłkarskich w 
Nądni i Łomnicy wraz z budową infra-
s t ruktury  towarzyszące j .  Trawias te  
nawierzchnie będą posiadały nawodnienia z 
własnymi ujęciami, oświetleniem i 
ogrodzeniem. Prace są współfinansowane 
przez Unię Europejską w ramach Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007 – 
2013. Zakończył się też remont sali wiejskiej 
w Nowej Wsi Zbąskiej. 

Skatepark już czynny

  Zakończono też montaż elementów 
skateparku w ramach projektu pn. 
„Rozbudowa głównych dróg rowerowych w 
gm in i e  Zbą s zyń  o r a z  r ozbudowa  
infrastruktury rekreacyjnej na plaży miejskiej 
w Zbąszyniu”, na który przyznano 
dofinansowanie w wysokości 65 % kosztów 
kwalifikowalnych z Wielkopolskiego 
Regionalnego Programu Operacyjnego na 
la ta  2007-13.  W ramach zadania 
zamontowane zostały następujące elementy 
bank ramp, quarter pipe, funbox z 
grindboxem, poręcz prosta, ławka i mini 
rampa. Całość zostanie też ogrodzona. 

Trwa budowa nowego boiska w Łomnicy

Powstanie skateparku jest odpowiedzią na wieloletnie 
prośby zbąszyńskiej młodzieży 
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Remonty w Chrośnicy

Trwają prace związane z termo-
modernizacją Szkoły Podstawowej i 
Gimnazjum w Chrośnicy, które obejmują 
m. in.  wykonanie oc ieplenia  śc ian 
zewnętrznych, docieplenia połaci dachowej, 
wymianę stolarki zewnętrznej drzwiowej, 
wymiana stolarki okiennej, remont wejść do 
budynków, wykonanie kompleksowej 
wymiany instalacji centralnego ogrzewania 
oraz wykonanie instalacji gazowej. 
W ramach zadania zaplanowano ponadto 
rozbudowę budynku szkolnego o klatkę 
schodową, przebudowę układu funkcjo-

nalnego parteru, piętra i poddasza, a także 
wykonanie robót wykończeniowych 
wewnątrz budynku wynikających z 
wydzielenia pomieszczeń na potrzeby 
Gimnazjum, wykonanie wewnętrznej 
instalacji elektrycznej klatki schodowej oraz 
wydzielonych pomieszczeń Gimnazjum. W/ 
w prace są realizowane w ramach projektu 
pn .  Te rmomodern i zac j a  ob iek tów 
użyteczności publicznej w gminie Zbąszyń: 
Przedszkola w Zbąszyniu oraz Szkoły 
Podstawowej i Gimnazjum w Chrośnicy”, na 
k t ó r y  G m i n a  Z b ą s z y ń  u z y s k a ł a  
dofinansowanie w wysokości 85 % kosztów 
kwalifikowalnych z Wielkopolskiego 
Regionalnego Programu Operacyjnego na 
lata 2007-13. 

Plac zabaw na osiedlu Kawczyńskie 
Z ogromnym odzewem spotkała się 

inicjatywa radnej Barbary Szajek, która 

zaproponowała mieszkańcom osiedla 

Kawczyńskie finansowe wsparcie budowy 

placu zabaw. Wartość zadania szacowana 

jest na ponad 20 tys. Radna złożyła wniosek 

do stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania 

Regionu Kozła, w celu pozyskania dotacji na 

wspomniany cel, która pokryje 70 procent 

zakładanych kosztów. Resztę, czyli wkład 

własny wynoszący ok. 6 tys. złotych 

planowano pozyskać z dobrowolnych wpłat 

mieszkańców. Ofiarność przeszła wszelkie 

oczekiwania. Już do tej pory udało się zebrać 

ponad siedem tysięcy złotych. Ewentualna 

nadwyżka zostanie przeznaczona na zakup 

krzewów i drzew. 
- Bardzo dziękuje mieszkańcom osiedla 

Kawczyńskie za zaufanie jakim mnie 

obdarzyli i zaangażowanie – mówi Barbara 

Szajek. Radna Barbara Szajek

Wizualizacja placu zabaw który powstanie na Osiedlu Kawczyńskie

Budowa kanalizacji na Przysiółkach 
Z uwagi na dogodne warunki pogodowe, 
jeszcze w listopadzie rozpoczęto budowę 
około 2 km kanalizacji sanitarnej na os. 
Przysiółki. Prace realizuje konsorcjum firm 
Keno-Eko Sp.j. J. Ciszewski - J. Pękala oraz 
HYDROWIT R. Witkiewicz. Prace o wartości 
ponad 1 mln zł są realizowane dzięki 
preferencyjnej pożyczce (m.in. w 20% 
umarzalnej) udzielonej przez Wojewódzki 
Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Poznaniu. Po ułożeniu sieci 
sanitarnej, przyjdzie czas na planowanie 
budowy chodników, które są wręcz 
niezbędne. Obecne inwestycje na tym 
osiedlu, należą do jednych z niewielu 
realizowanych w ostatnich latach, w tej części 
miasta. Teren z uwagi na położenie wymaga 
p rac  me l io racy jnych .  Podtop ien ia  
szczególnie były zauważalne i dotkliwe na 
początku bieżącego roku. 

Wyłonione w postępowaniu przetargowym 
konsorcjum firm Keno-Eko Sp. j. J. 
Ciszewski - J. Pękala   Hydrowit R. 
Witkiewicz oraz Zakład Drogowy J. Górny – 
Międzychód rozpoczęło budowę 13 km sieci 
kanalizacji sanitarnej w części Zbąszynia i 
Nądni, na które gmina Zbąszyń otrzymała 
ponad 4,5 mln dofinansowanie w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Wielkopolskiego na lata 
2007-13.   Projekt będzie realizowany w 
latach 2011-13. Dzięki jego realizacji 
zostanie zagwarantowany dostęp do 
infrastruktury kanalizacyjnej dla ok. 2.5 tys. 
osób, dotychczas korzystających ze 
zbiorników bezodpływowych. W ramach 
tego przedsięwzięcia przewidziano 
możliwość odprowadzenia ścieków z 
nieruchomości zlokalizowanych głównie 
przy drodze powiatowej i wojewódzkiej w 
miejscowości Nądnia i Zbąszyń przy ulicach J 

Ochrona środowiska priorytetem w Zbąszyniu
Janka, inż. R. Pitury, Sportowej, 17 Stycznia, 
Dąbrowskiej, Folwarcznej, Kawczyńskiego, 
Ko lon ia ,  K rakowsk ie j ,  Miodowej ,  
Orzeszkowej, Pl. Reymonta, Reja, 
Sienkiewicza, Żeromskiego, Prusa, 
Granicznej, Rejtana, Pl. Dworcowego, Kole-
jowej, Akacjowej, Inż. Wigury w Zbąszyniu. 

Tegoroczna jesień sprawiła, że nawet obecnie możliwe 
jest prowadzenie prac budowlanych
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XXXVII Biesiada Koźlarska
Na początku października w Zbąszyniu 
odbyła się kolejna Biesiada Koźlarska, 
skupiająca, jak co roku, muzyków 
ludowych z różnych stron Polski, a także 
Europy. Biesiadowaniu towarzyszył konkurs 
na najlepszego młodego muzyka ludowego, 
który odbył się pierwszego dnia spotkania. 
Grand prix wręczone przez Burmistrza 
Zbąszynia Tomasza Kurasińskiego otrzymał 
koźlarz Jacek Marchwicki. W kategorii kozioł 
weselny nagrodzeni zostali Mikołaj Taberski, 
Bartosz Pietrzak, Adam Knobel oraz Tomasz 
Molenda, wyróżnienia w tej kategorii 
otrzymali Daniel Molenda oraz Weronika 
Kokocińska. W kategorii  s ierszenki 
nagrodzono Maksymiliana Chwałkowskiego i 
Kamila Knobla, wyróżnienie natomiast 

powędrowało do Dominiki Bartczak. W 
kategorii mazanki nagrodzeni zostali Bartosz 
Kluj i Robert Bielaszewski, wyróżnienie z 
kolei otrzymała Dominika Malinowska. 
Najlepszymi skrzypkami Biesiady okazali się 
Agata Szulc, Maciej Malinowski, a także Edyta 
Kliemann. W kategoriach zespołowych 

najlepszą Kapelą kozła weselnego, do lat 18 
uznano „Młode Kozły”, a także duet Edyty 
Kliemann i Jacka Marchwickiego. Nagroda 
kategorii do lat 19 powędrowała do Kapeli 

„Świecary”. W kategorii kapel kozła 
weselnego do lat 22 nagrodzono Kapelę 
koźlarską z Dąbrówki Wlkp., a także duet 
Martyna Żurek i Łukasz Kaiser. Biesiada stała 
się także okazją do gratulacji i podziękowań. 
Swoje Jubileusze, 50-lecia małżeństwa i 35-
lecia muzykowania, obchodzili stali goście 
zbąszyńskiej Biesiady, Państwo Marta i 
Stanisław Gruszczyńscy. Wspomnieć należy 
także o gratulacjach przekazywanych Panu 
Leonardowi Śl iwie – muzykowi i  
nauczycielowi muzyki ludowej, który 
niedawno uhonorowany został nagrodą im. 
Oskara Kolberga. Na tegorocznej Biesiadzie 
nie zabrakło również gości z zagranicy, 
dzięki Dagniji i Eduardsowi Klints mogliśmy 
usłyszeć łotewską muzykę ludową. Warto 
dodać, że przy okazji biesiady w Muzeum 
Ziemi Zbąszyńskiej i Regionu Kozła obejrzeć 
mogliśmy wystawę fotografii zatytułowaną 
„Prowincja w centrum”, autorstwa 
Wojciecha Olejniczaka. 

Dziecięcy zespół taneczny „Przyprostyńskie Koziołki”

Młodzi i starsi muzycy podczas wspólnego koncertu

Nagroda Oskara Kolberga dla Leonarda Śliwy 
Nasze Miasto może poszczycić się 
kolejnym laureatem nagrody im. Oskara 
Kolberga przyznawanej co roku za 
regionalną twórczość artystyczną w 
dziedzinach sztuk plastycznych, literatury, 
muzyki i tańca a także badań nad kulturą i 
folklorem. W środę, 12 października, w 

Zamku Królewskim w Warszawie, nagrodę 
XXXVI edycji „Kolbergów” z rąk Ministra 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego odebrał 

Pan Leonard Śliwa. Zbąszyński muzyk i 
nauczyciel młodego pokolenia muzyków 
ludowych zasiadł wśród dwunastu artystów 
z całej Polski nagrodzonych przez 
organizatora, którym jest Muzeum im. 
Oskara Kolberga w Przysusze. Artysta, po 
otrzymaniu nagrody, w krótkiej prelekcji 
zaprezentował instrumenty Regionu Kozła. 
Następnie, wraz ze zbąszyńskimi muzykami 
Janem Prządką, Bernardem Frąckiem i 
Bernardem Kasprem, zagrał dla zebranych 
gości kilkunastominutowy recital. Nagroda, 
którą otrzymał Leonard Śliwa, jest dziewiątą 
na liście wyróżnianych „Kolbergami” 
artystów w Naszym Regionie. Poprzednio 
wędrowała kolejno do Tomasza Śliwy w 
1974 roku, Wesela Przyprostyńskiego w 
1986 roku, Kapeli Kozła Białego Franciszka 
Hirta w 1988 roku, Czesława Prządki w 
1990 roku, Gertrudy Kubickiej  – 
zbąszyńskiej hafciarki - w 1993, Mariana 
Kubickiego w 2004, PSM I stopnia w 
Zbąszyniu w 2006, a także Henryka 
Skotarczaka w 2008 r. 

Ptasie piękności
Dokończenie ze strony 1

Wśród wystawców byli też hodowcy z 
zaprzyjaźnionej gminy Brieskof – 
Finkenheerd. W niedzielę odbyło się 
uroczyste podsumowanie trzydniowej 
wys tawy z  udz ia łem hodowców i  
przedstawicieli trzech związków hodowców 
gołębi i drobiu ozdobnego, których siedziba 
mieści się w Poznaniu, Zielonej Górze i 
Rawiczu. Nagrody i puchary wręczał zastępca 
burmistrza Zbąszynia Marek Orzechowski. 
Całość prowadził Waldemar Kosicki, prezes 
Grupy Inicjatywnej Hodowców Gołębi 
Rasowych ze Zbąszynia, która była 
organizatorem wystawy przygotowanej w 
Domu Katolickim. 

  Po raz kolejny Biblioteka Publiczna Miasta i 
Gminy w Zbąszyniu była organizatorem 
konkursu plastycznego ph. „Urokliwa kraina 
gołębi rasowych i drobiu ozdobnego”. 
Wyróżnienia w kategorii klas od I do III 
otrzymały Natalia Lisowska, Natalia 
Rojewska, Oliwia Zalewska, Daria Szmidt z 
Zielonej Góry oraz Julia Śliwa ze Zbąszynia. 
W grupie uczniów klas IV - VI najlepszą ocenę 
jury otrzymała Magdalena Frydryszak z 
Zielonej Góry, drugi był Maciej Kubiak ze 
Zbąszynia. Przyznano też dwa trzecie miejsca 
dla Weroniki Burys z Ołdrzychowic Kłodzkich 
oraz Olgi Lauby ze Zbąszynia. Wyróżnienia 
otrzymało czterech uczniów Niepublicznej 
Szkoły Podstawowej w Strzyżewie: Bartosz 
Bańdur, Beata Kaczmarek, Patrycja Nawotnik 
i Jagoda Skrzypczak oraz Natalia Golczak ze 
Szkoły Podstawowej w Łomnicy. W kategorii 
gimnazjalnej wyróżnienia otrzymały trzy 
uczennice Zespołu Szkolno-Przedszkolnego 
w Chrośnicy: Mirela Henicz, Izabela Piasek i 
Klaudia Wechterowicz oraz Alicja Klorek ze 
Zbąszynia. Ogółem na konkurs wpłynęło 169 
prac plastycznych. Jury oceniało również 
samodzielność wykonania prac. Wszyscy 
laureaci otrzymali nagrody podczas V 
Zbąszyńskiego Pokazu – Wystawy Gołębi 
Rasowych i Drobiu Ozdobnego. 

Uczestnicy konkursu plastycznego

Nagrody i wyróżnienia dla hodowców wręczał Marek 
Orzechowski zastępca burmistrza Zbąszynia. 
Na zdjęciu Jan Walkowiak ze Zbąszynia

Leonard Śliwa odebrał nagrodę od ministra Bogdana 
Zdrojewskiego



Pogodne deszczowe lato w kulturze
Pogodne deszczowe lato zaczęło się od 
ulewy w „Noc Kupały”, która przekreśliła 
wszystkie nasze plany oprócz jednego, 
mianowicie spalenia wiklinowego luda. Ten 
spłonął, co zaowocowało znośną pogodą 
następnego dnia. W tym roku zarzucono nas 
świętojańskimi wiankami, co może tylko 
oznaczać, że stara, dobra tradycja wraca. 
Wianki wyplotły osoby prywatne, rady 
sołeckie, KGW i szkoły. Konkurencja była 
duża, ale nam, organizatorom, nie chodziło o 
to, by były jak najbardziej okazałe, tylko by 
nawiązywały do takich form, jakie robiono 
dawniej. Czyli proste, delikatne. Z kwiatów 
polnych i aktualnie kwitnących. Takie też 
wianki uzyskały najwyższą ilość punktów. 
Nocy Świętojańskiej towarzyszyły regaty 
żeglarskie i nocne pokazy łodzi, szantowy 
program artystyczny oraz zabawa ludowa. 

Twórcze wakacje z Experymentem
 W lipcu rozpoczęliśmy 11 edycję 
Experymentu z zupełnie zmienionym jego 
obliczem. Tym razem skierowany jest głównie 
do młodzieży zbąszyńskiej i ukierunkowany 
na ich twórczość, działanie i kształcenie. 
Takie letnie warsztaty artystyczne pod okiem 
artystów, których kiedyś gościliśmy na 
Experymencie i którzy zgodzili się 
tygodniowy warsztat prowadzić. Każde 
tygodniowe działanie, kończyło się finałem, 
czyli pokazem tego, co młodzi ludzie zrobili. 
Projekt tegorocznej edycji „Experyment” 
współfinansowany był przez Ministerstwo 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Urząd 
Marszałkowski, woj. Wielkopolskiego oraz 
Starostwo Powiatowe w Nowym Tomyślu i 
Gminę Zbąszyń. W lipcu odbyły się warsztaty 
filmowe, muzyczne i teatralne. W sierpniu 

plastyczne i taneczne. Zbąszyńska młodzież 
miała okazję spędzić tegoroczne wakacje w 
sposób twórczy, pracując pod okiem 
doświadczonych artystów. Powstał piękny 
film i znakomity koncert z pogranicza jazzu i 
muzyki eksperymentalnej. Przebywający w 
Zbąszyniu goście ze stolicy – skomentowali 
koncert, że mógłby spokojnie równać się z 
tym, co proponuje „Warszawska Jesień”. 
Koncert powstał pod kierunkiem Jeffa 
Gburka i Karoliny Ossowskiej – Gburek, film 
zrealizowano z Marcinem Kłusakiem, a 
spektakl z Ireneuszem Solarkiem. Na starym 
dworcu PKP powstała wielka instalacja pt. 
„ P r z e s t r z e n i e  a n t a g o n i s t y c z n e ” .  
Kierowniczką tego projektu była artystka i 
architekt Joanna Ostrowska. Kiedy piszę ten 
artykuł zaczynają się warsztaty z ruchu i 
tańca, prowadzone przez znakomitą 
tancerkę z Columbii Isabel Cuestę. Te 
warsztaty zakończą się również finałem 
otwartym dla szerokiej publiczności. 

Pierwsze Święto Jeziora
 I po raz pierwszy w tym roku Święto Jeziora, 
rozpoczęte i zakończone z wielkim hukiem. 
Zespół „De Mono”, który kończył Jarmark i 
Święto Jeziora, wprawił mnie samą w 
wielkie, pozytywne zdumienie. Był to 
bardzo sentymentalny koncert zarówno dla 
nas mieszkańców, jak i dla lidera zespołu 
Andrzeja Krzywego. Mogłam to wszystko 
obserwować z drugiej strony sceny i było to 
bardzo wzruszające. Krzywy wspominał 
swoje dzieciństwo i młodość spędzoną w 
Zbąszyniu, swoją pierwszą wielką miłość, 
wszystkie Ciocie i Wujków, dla każdego  
mając w zanadrzu ciepłe słowo. Po 
koncercie do drugiej w nocy trwało 

rozdawanie autografów i płyt. Za sceną  
zgromadziła się kamienica Andrzeja i pół 
ulicy – cała jego duchowa rodzina. Pozostali 
członkowie zespołu z cierpliwością i wielkim 
szacunkiem czekali na swego lidera. Cieszyli  
się razem z Krzywym tym pięknym 
spotkaniem. Był to naprawdę niezwykły 

koncert. Taka aura serdeczności i miłości. To 
jest wielka radość. Gwiazdy często oddzielają 
się od publiczności, tworząc niewidzialne, ale 
odczuwalne granice. Tu było zupełnie 
inaczej. I wiem, że taki koncert się nie 
powtórzy, lecz De Mono pozostanie w naszej 
pamięci na długo. Święto Jeziora to nie tylko 
gwiazdy i występy, to też cały tydzień 
szaleństw na plaży. Do urozmaicenia tego 
tygodnia włączyły się prawie wszystkie 
organizacje społeczne z terenu gminy. 
Odbywały się zajęcia sportowe, były szkółki: 
żeglarska i wędkarska, konkurs sikawek 
konnych, balik dla najmłodszych, dyskoteki, 
zajęcia i konkursy plastyczne.  Mnóstwo 
atrakcji i całe mnóstwo chętnych dzieci do 
wszelakich zabaw. Myślę ,że Święto Jeziora 
wejdzie na stałe do kalendarza imprez. 

 Katarzyna Kutzmann – Solarek 

Koncert Jacka Stachurskiego przyciągnął tysiące 
zbąszynian na plac przy miejskim kąpielisku 

Aktywne wakacje nad Jeziorem Błędno
 Po raz pierwszy w Zbąszyniu zostały 

zorganizowane półkolonie letnie dla dzieci 

z terenu całej gminy. Turnus odbył się pod 

hasłem „Jezioro pełne marzeń” w dniach od 

1-5 sierpnia 2011r. W wypoczynku bezpłatny 

udział wzięło 96 dzieci w wieku od 6-12 lat. Z 

okolicznych wiosek gmina zorganizowała 

dowóz autobusami. Ponadto organizator 

zapewnił dwudaniowy obiad, napoje, 

ubezpieczenie wszystkich uczestników, 

opiekę pielęgniarską i ciekawy program 

zajęć: nauka pływania, rejs łodzią, konkursy, 

gry oraz zabawy na dmuchanych zamkach. 

Kolonia nie ty lko sprawiła radość 

uczestnikom, ale również spełniła funkcję 

edukacyjną i integracyjną. Dzieci poznały 

tajniki żeglowania i zwiedziły zbąszyńskie 

muzeum. Opiekę kolonistom zapewniła 

wykwalifikowana kadra pedagogiczna w 

osobach: Małgorzata Kluj, Alina Schuster, 

Marcin Hoffmann, Ryszard Biniaś, Piotr 

Weber.                 

W organizacji wypoczynku pomagała też 

Ewa Biniaś, jako kierownik półkolonii. Z 

uwagi na tak ogromne zainteresowanie oraz 

zadowolenie uczestników uważam, że 

półkolonie należy wpisać w coroczny 

program imprez organizowanych przez 

gminę w okresie letnim.

 

Sponsorzy półkolonii

Tak wspaniałe wspomnienia zapewniono 

dzieciom, dzięki pomocy licznych osób 

prywatnych, firm i zakładów m.in. Tadeusz 

Ptak SUR Zbąszyń, Ryszard Biniaś "Dusia - 

Zamki dmuchane", Eugeniusz Bocer 

Rzeźnictwo i Wędliniarstwo, Mieczysław 

Wachowski - plaża Łazienki, Michał Tobys – 

reklamy, Teresa Adamczak - G S 

"Samopomoc Chłopska" ,  Bogumiła 

Mataczyna - stołówka szkolna, Zbąszyńskie 

Centrum Sportu Turystyki i Rekreacji oraz 

Zbąszyńskie Centrum Kultury.

   Beata Rychła

Zbąszyń na Światowym 
Festiwalu Wikliny 
i Plecionkarstwa 

Gmina Zbąszyń zaprezentowała się na 
Jarmarku Chmielo-Wikliniarskim, który 
odbył się w dniach od 26 do 28 sierpnia w 
Nowym Tomyślu. Tegoroczne święto wikliny 
było jednocześnie II Światowym Festiwalem 
Wikliny i Plecionkarstwa, który zgromadził 
rękodzielników z całego Świata. W ramach 
prezentacji naszej gminy goście Jarmarku 
mogli zobaczyć maszyny do zbioru i 
produkcji wikliny, produkowane przez firmę 
„Wikoma”, wyroby wikliniarskie Spółdzielni 
Usług Rolniczych w Zbąszyniu, rękodzieła, 
wykonane z wikliny papierowej Małgorzaty 
Klimek, a także zapoznać się z bogatą ofertą 
turystyczną naszej okolicy. Przedsmak 
atrakcji, które czekają gości przybywających 
do Zbąszynia, można było poczuć wsiadając 
do łódki, kajaka czy na rower wodny, którymi 
pod opieką zbąszyńskiego WOPR-u każdy 
chętny mógł popływać po stawach 
Nowotomyskiego Parku Wypoczynkowego. 

Kultura8
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Zbąszyń pod lupą regionalistów
 - Nekropolie Ziemi Zbąskiej

Na terenie gminy Zbąszyń znajduje się 
kilka starych cmentarzy, zarówno 
katol ickich,  jak  i  ewangel ickich.  
Najważniejszym, a zarazem największym jest 
c m e n t a r z  p a r a f i a l n y,  z w a n y  t e ż  
„świętomikołajskim”. Początki tej nekropolii 
sięgają XVI wieku. W tym miejscu znajdują się 
mogiły wielu zasłużonych obywateli 
Zbąszynia. W pierwszej kolejności należy 
wymienić grób powstańca styczniowego – 
Konstantego Wrzesińskiego, zmarłego w roku 
1927, uznanego za honorowego obywatela 
miasta. Dalej mogiły zasłużonych kapłanów: 
ks. Wojciecha Pietraszewskiego, ks. Jóżefa 
Sobieskiego, a także nagrobki zasłużonych 
lekarzy: Edmunda Kryzana, Feliksa 
Piotrowskiego – wielkiego filantropa oraz dr 
Władysława Kurlusa. Znajdują się tu duże 
mogiły zbiorcze powstańców wielkopolskich. 
Pochowani zostali także dwaj kawalerowie 
Krzyża Virtuti Militari, których niestety mogiły 
się nie zachowały. Należą do nich: Stanisław 
Stachecki z Chrośnicy – uczestnik Powstania 
Wielkopolskiego i Śląskiego – zmarły w roku 
1928 i Ludwik Gondek, policjant poległy na 
stacji kolejowej w dniu 1 września 1939 roku. 
Dodać należy mogiły nauczycieli, kupców i 
rzemieślników zbąszyńskich. Mieszczą się tu 
także dwa grobowce, pierwszy Czajków-
Szostaków, będących właścicielami 
zbąszyńskiego młyna i tartaku, drugi znanej 

Na cmentarzu parafialnym zachowały się mogiły zasłużonych mieszkańców Zbąszynia

Materiały zebrał i opisał zbąszyński regionalista 
Marian Andrzejak 

rodziny Żołnierkiewiczów - zbąszyńskich 
kupców i restauratorów.
Drugi, ważny z punktu historycznego, 
cmentarz znajduje się w Przyprostyni, na 
którym pochowani są również mieszkańcy 
wiosek dawnej parafii przyprostyńskiej.
Łomnica
Z kolei nekropolia w Łomnicy została 
założona w roku 1909. Spoczywa tu we 
wspólnej mogile trzech powstańców 
wielkopolskich. Znajduje się tu także mogiła 
niedawno zmarłego, zasłużonego i 
wieloletniego proboszcza i kanonika – 
Andrzeja Radzikowskiego. 
Historia na cmentarzach
Najwięcej powstańców jest pochowanych w 
Nowej Wsi Zbąskiej. W kilku mogiłach 
p o c h o w a n o  5 8  p o w s t a ń c ó w  
wielkopolskich, poległych w dniu 15 lutego 
1919 roku pod Grójcem Wielkim i 17 lutego 
poległych w obronie Nowej Wsi. Również 
przy kościele w Zakrzewie znajduje się 
mogiła czterech powstańców wielko-
polskich. Najmłodszy cmentarz znajduje się 
przy kościele w Chrośnicy.
Nekropolie ewangelickie – Strzyżewo
Największy taki cmentarz znajduje się w 
Strzyżewie. Jest tu ponad 200 mogił, w tym 
kilkadziesiąt nagrobków imiennych. Z 
zachowanych napisów możemy się 
dowiedzieć, że spoczywają tu m.in. dwaj 
młynarze, w tym jeden właściciel młyna 
wodnego oraz dwie małżonki młynarzy.
Przychodzko
Nieco mniejszy cmentarz znajduje się w 
Przychodzku. Obecnie to miejsce jest 
mocno zarośnięte krzewami i chwastami. 
Porządkowaniem zajmowali się kiedyś 
harcerze, którzy biwakowali w pobliżu. 
Później nekropolią opiekowali się uczniowie 
z Łomnicy, pod opieką nauczyciela Wacława 
Czuchwickiego. 
Stefanowice
 Z kolei uczniowie z Chrośnicy opiekują się 
byłym ewangelickim cmentarzem w 
Stefanowicach (dawne Czeskie Stare). 

Znajduje się tam około stu bezimiennych 
mogił. Również w Stefanowie zamieszkiwała 
ludność wyznania ewangelickiego. Istnieje 
tam kilkanaście grobów, w tym kilka 
imiennych. 
Cmentarze dworskie
Są jeszcze dwa cmentarzyki dworskie w 
Nowym Dworze i w Nowej Wsi Zbąskiej. Na 
cmentarzu w Nowym Dworze spoczywają 
cztery pokolenia rodziny Funcków – 
właścicieli majątku. Począwszy od Fryderyka 
a skończywszy na Wernerze – ostatnim 
właścicielu do roku 1945. Jest tu kilka grobów 
osób ze służby pałacowej i obsługi majątku. 
Na cmentarzyku stoi też Kaplica Grobowa. 
Drugi cmentarzyk dworski znajduje się w 
Nowej Wsi (zamek), naprzeciw wjazdu na 
dziedziniec pałacowy. Ten cmentarzyk 
znajduje się w lesie, przy drodze, na którym 
chowano „ludzi dworskich”. Zachowało się tu 
kilka grobów bezimiennych.
Zbąszyń
Na zakończen ie  op i su  nekropo l i i  
ewangelickich trzeba wspomnieć o 
nieistniejącym dziś cmentarzu w Zbąszyniu. 
Z trzech stron ogrodzony był murem, który 
tworzyły nagrobki co znaczniejszych 
obywateli. Nekropolia ewangelicka została 
zlikwidowana ostatecznie w latach 70-tych 
XX wieku.
Burmistrz w stroju staropolskim
 Jako ciekawostkę podaję, że w południowym 
narożniku cmentarza, tuż przy ulicy, 
znajdował się murowany grobowiec, w 
którym był pochowany pierwszy burmistrz z 
początków zaborów Wielkopolski przez 
Prusaków. Był on pochowany w stroju 
staropolskim. Zainteresowanych nekro-
poliami ewangelickimi odsyłam do 
„Zbąszynianina” z roku 2003, gdzie 
opublikowałem dokładny opis tych 
cmentarzy.

Marian Stanisław Andrzejak 

W sobotę, 17 września, burmistrz Zbąszynia – 
Tomasz Kurasiński oraz przewodniczący Rady 
Miejskiej Marek Furman wraz z delegacją 
uczniów Zespołu Szkół nr 1 im. Stefana 

Garczyńskiego złożyli kwiaty pod pomnikiem 
Ofiar totalitaryzmu sowieckiego i Polaków 
deportowanych na Sybir. W uroczystości 
uczestniczyli także byli więźniowie łagrów 
sowieckich, mieszkający w Zbąszyniu, dla 
których to spotkanie stało się okazją do 
przywołania wielu wspomnień z okresu II 
Wojny Światowej. 

Uczczenie pamięci ofiar 
totalitaryzmu sowieckiego

Od kilku lat sybiracy składają kwiaty pod obeliskiem 
na Placu Wolności 
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Gminy w coraz większym stopniu finansują 
pomoc społeczną 
Bieżący rok jest okresem dynamicznych 
zmian w ustawach określających zakres 
zadań pomocy społecznej. Dotyczą one już 
istniejących, jak i nowych rozwiązań. 
Niestety ciężar finansowy ich realizacji w 
coraz większym zakresie przerzucany jest na 
budżety gminne. W mijającym roku taka 
zmiana dotyczyła zasiłków stałych i 
okresowych oraz składek zdrowotnych. 
Dotychczas w całości finansowane ze 
środków przekazywanych gminie z budżetu 
centralnego, od maja br. w 20 procentach 
pokrywane są z własnych środków 
samorządów terytorialnych. Zmiana 
finansowania świadczeń dokonana w trakcie 
r o k u  b u d ż e t o w e g o  s p o w o d o w a ł a  
konieczność przesunięcia środków, zarówno 
w budżecie gminnym, jak i OPS-u.
 Kryzys finansowy i tendencja zwiększania 
udziału środków samorządowych wymusza 
bardziej racjonalne gospodarowanie 
zmniejszonymi zasobami.  Sytuacja  
materialna i rodzinna osób zgłaszających się 
po pomoc jest więc wnikliwie analizowana i 
kontrolowana. Kodeks rodzinny i opiekuńczy 
stanowi, że do pomocy osobie znajdującej się 
w trudnej sytuacji w pierwszej kolejności 

zobowiązani są bliscy krewni (wstępni i 
zstępni – rodzice, dzieci wnukowie). Zapis 
ten obliguje pracowników socjalnych do 
sprawdzania sytuacji członków rodziny pod 
kontem możliwości udzielenia pomocy. 
Rozszerzenie art. 11 pkt. 2 ustawy o pomocy 
społecznej w znacznym stopniu ogranicza 
możliwość udzielenia pomocy osobom, które 
nie wykorzystały w pełni własnych oraz 
zaproponowanych przez odpowiednie 
instytucje możliwości wyjścia z trudnej 
sytuacji. Odmowa przyznania pomocy 
dotyczyć będzie osób, które z własnej winy 
zostały wykreślone z ewidencji osób 
bezrobotnych, porzuciły lub odmówiły 
udziału w kursach zawodowych, projektach, 
poszukiwaniu pracy, leczeniu odwykowym 
itp.
Aktualne kryterium dochodowe upra-
wniające do uzyskania pomocy w formie 
zasiłku stałego, okresowego i celowego 
wynosi 351 zł na osobę w rodzinie i 477 zł 
dla osoby samotnej. Nie zawsze jest więc 
możliwe udzielenie pomocy materialnej, 

staramy się jednak, w miarę możliwości, 
udzielać innego rodzaju pomocy. Jedną z 
takich form jest pomoc w postaci artykułów 
żywnościowych z Wielkopolskiego Banku 
Żywności. Także w tym przypadku na 
przestrzeni 2 ostatnich lat procedury 
udzielania pomocy uległy zaostrzeniu. 
Obligatoryjne kryterium dochodowe 
wynosi w tym przypadku 526,50 zł dla 
osoby w rodzinie i 715,50 zł dla osoby 
samotnej i może zostać przekroczone tylko 

w nielicznych, dobrze udokumentowanych 
przypadkach (wynikają one z art. 7 ustawy o 
pomocy społecznej). Lider programu - 
S p o ł e c z n a  F u n d a c j a  D z i e c i o m  
N i e p e ł n o s p r a w n y m  w s p i e r a  n a s  
organizacyjnie, jednak WBŻ, oraz wytyczne 
Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej 
nakładają na nas obowiązek skrupulatnego 
rozliczania wydawanych produktów. Nie są 
one bezpłatne – Gmina płaci za nie 3 
procent wartości, jak również opłaca ich 
dowóz. Tym bardziej bulwersujący jest fakt 
porzucan ia  n iek tó rych  a r t yku łów 
żywnościowych w kontenerach i na dzikich 
śmietniskach. Niestety, skala prowadzonej 
akcji – 900 rodzin i braki kadrowe 
uniemożliwiają bardziej restrykcyjny system 
weryfikacji beneficjentów tej pomocy. 
 Wzorem lat ubiegłych realizujemy program 
„Pomoc państwa w zakresie dożywiania”, 
w ramach którego możliwe jest uzyskanie 
wsparcia w postaci ciepłych posiłków dla 
dzieci oraz osób bezradnych, niemogących 
ich sobie zapewnić. Kryterium dochodowe 
dla tego świadczenia to 526,50 zł dla 
osoby w rodzinie i 715,50 zł dla 
samotnych. Pochodną tej akcji jest również 
dowóz posiłków dla seniorów spotykających 
się w siedzibie Ośrodka. Obiady te opłacane 
są przez samych zainteresowanych (z 
wyjątkiem sytuacji, kiedy kwalifikują się oni 
do pomocy w ramach wspomnianego wyżej 
programu) – my z kolei zapewniamy ich 
transport.
Pomoc materialna stanowi obecnie tylko 
część działalności Ośrodka Pomocy 
Społecznej. Angażujemy się m.in. w 
realizację projektów współfinansowanych 
ze środków UE. Obecnie, wraz z partnerem 
– Lokalna Grupą Rybacką Obra – Warta 
realizujemy projekt Aktywna integracja w 

Niektóre wydatki OPS na świadczenia 
poniesione w okresie od 1.01.2011 do 
30.09.2011 :
Zasiłki celowe: 62.721,05 (w całości 
finansowane ze środków własnych gminy)
Zasiłki stałe: 105.579.75 (środki własne  
gminy: 21.115,95)
Zasiłki okresowe: 47.259,20 (środki 
własne gminy: 9.451,84)
Pomoc państwa w zakresie dożywiania: 
152.437,97 (środki własne gminy: 
68.203,70)
Utrzymanie mieszkańców gminy w 
D o m a c h  Po m o c y  S p o ł e c z n e j :  
270.629,97 (w całości środki własne 
gminy)
W sumie z budżetu gminy na wymienione 
zadania realizowane przez opiekę 
społeczną przeznacza się w 2011 roku 
431 tys. zł, z kolei budżet państwa wspiera 
gminę w opisanych działaniach kwotą 
205 tys. zł. 

Ośrodek Pomocy Społecznej w Zbąszynia organizuje 
wiele szkoleń podnoszących kwalifikacje

Osoby spełniające kryteria dochodowości otrzymują 
też żywność 

Przelewy na nowe konto
Burmistrz Zbąszynia przypomina, że od 
lipca br. uległ zmianie numer rachunku 
bankowego, na który powinny wpływać 
dochody gminy, w tym podatki i opłaty 
lokalne. Aktualny numer rachunku 
bankowego jest następujący:
 PKO BP SA w Nowym Tomyślu 

68 1020 4144 0000 6102 0145 9973 

Przekaż 1 procent na krwiodawstwo

Rada Klubu SHDK RP „Cenne Krople” w 
Zbąszyniu zwraca się do członków i 
partnerów wspierających naszą szczytną 
ideę Honorowego Krwiodawstwa, aby 
wypełniając zeznanie podatkowe PIT-
rozliczając się za rok 2011, byli uprzejmi 
przekazać 1%
należnego podatku na rzecz naszego 
klubu. KRS 0000186577 z dopiskiem – dla 
Klubu „Cenne Krople”. Działamy dla dobra 
naszego społeczeństwa,wspomóż naszą 
działalność. Tel. kontaktowy 683846490 i 
695733541, www.cennekrople.pl.tl

Dorota Michalczak

gminie Zbąszyń, który ma pomóc odnaleźć 
się w życiu społecznym i zawodowym 20 
osobom. Kursy zawodowe i edukacyjne, 
wsparcie psychologa, pedagoga, doradcy 
zawodowego i rehabilitanta dla osób 
niepełnosprawnych, mają zapewnić 
wielostronne, kompleksowe wsparcie 
osobom, nie mogącym znaleźć zatrudnienia. 
Realizacja tak rozległych zadań angażuje 
znaczną część pracowników, stanowiąc 
przyczynę nie zawsze dających się 
przewidzieć problemów. Jest też źródłem 
satysfakcji i zadowolenia, jeśli przynosi 
oczekiwane rezultaty.
              Kierownik OPS - Anna Lewandowska
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Zmiany w Centralnej Ewidencji i Informacji 
Działalności Gospodarczej
Od dnia 1 lipca 2011 r. obowiązują nowe 
przepisy ustawy o swobodzie działalności 
gospodarczej oraz nowy formularz 
wniosku do rejestracji działalności 
gospodarczej CEIDG-1 w miejsce 
dotychczasowego formularza EDG-1. 
Dostępny na stronie:  www.ceidg.gov.pl. 

„Informuje się, że od 1 lipca 2011r. 
uruchomiono Centralną Ewidencję i 
Informację o Działalności Gospodarczej 
CEIDG prowadzonej przez Ministra 
Gospodarki w formie elektronicznego 
rejestru dostępnego przez Internet na stronie: 
www.ceidg.gov.pl.”

Z a  p o ś r e d n i c t w e m  f o r m u l a r z a  
elektronicznego dostępnego na stronie 
internetowej CEIDG www.ceidg.gov.pl 
opatrzonym podpisem elektronicznym, przy 
zachowaniu zasad przewidzianych w  
przepisach o podpisie elektronicznym.
W terminie ustalonym przez Ministerstwo 
Gospodarki tj. od 1 lipca do 31 grudnia 
2011r. gmina ma obowiązek  przeniesienie 
danych z Gminnej Ewidencji Działalności 
Gospodarczej do Centralnej Ewidencji i 
Informacji o Działalności Gospodarczej 
zwanej dalej „CEIDG", wpisy aktualne i 
zawieszone. Po tym terminie organem 
ewidencyjnym dla przedsiębiorców stanie się 
minister właściwy do spraw gospodarki. 
Funkcję ewidencyjną organ gminy będzie 
pełnił tylko w stosunku do przedsiębiorców, 
którzy zakończyli działalność gospodarczą 
przed dniem 1 lipca 2011r.
 Przypomina się, że przedsiębiorcy figurujący 
w ewidencji działalności gospodarczej 
prowadzonej przez Burmistrza Zbąszynia, 
którzy dokonali wpisu przed 1 stycznia 2008r. 
i nie dokonali po tej dacie żadnej zmiany w 
posiadanym wpisie – zobowiązani są  pilnie   
zaktualizować swoje zaświadczenie o wpisie 
poprzez przekwalifikowanie przedmiotu 
wykonywanej działalności gospodarczej z 
kodów PKD- 2004 na PKD- 2007. 
  Bezpłatnej zmiany wpisów można 
dokonywać codziennie (od poniedziałku do 

piątku) w Urzędzie Miejskim w Zbąszyniu  
pok. Nr 3 w poniedziałek w godzinach od 
7.30 do 17.00 we wtorek od 7.30 do 15.30, 
a w pozostałe dni od 7.30 do 15.00. 
Osoba fizyczna  może złożyć wniosek o wpis 
do CEIDG na formularzu CEIDG w formie 
p a p i e r o w e j  w  w y b r a n y m  p r z e z  
przedsiębiorcę urzędzie gminy osobiście 
albo wysłać listem poleconym na adres 
urzędu,  z  własnoręcznym podpisem lub 
pełnomocnika poświadczonym    przez 
notariusza.
Organ gminy weryfikuje treść wniosku pod 
względem formalnym i potwierdza 
wnioskodawcy, za pokwitowaniem, 
przyjęcie wniosku, przekształca wniosek na 
formę elektroniczną, opatruje  go podpisem 
elektronicznym i przesyła do CEIDG, nie 
później niż  następnego dnia roboczego od 
jego otrzymania.
System teleinformatyczny CEIDG prześle 
wnioskodawcy na wskazany adres poczty 
elektronicznej potwierdzenie złożenia 
wniosku. Wpis zostanie dokonany z chwilą 
zamieszczenia danych w CEIDG, nie później 
niż następnego dnia roboczego, po dniu 
wpływu wniosku.Przedsiębiorca będzie 
mógł podjąć działalność gospodarczą już w 
dniu złożenia poprawnego wniosku o wpis 
do CEIDG. Dodatkowo, we wniosku o wpis 
do ewidencji działalności gospodarczej, 
będzie mógł określić późniejszy termin 
rozpoczęcia działalności niż data złożenia 
poprawnego wniosku.
Urząd Gminy   nie będzie wydawał 
zaświadczeń przedsiębiorcom figurującym 
w CEIDG, zaświadczenia o wpisie do CEIDG 
nie będą miały formy pisemnej, ale formę 
dokumentu elektronicznego lub wydruku ze 
strony internetowej CEIDG, a informacje o 
przedsiębiorcy będą ogólnie dostępne na 
stronie internetowej www.ceidg.gov.pl . 
Organy administracji publicznej nie będą 
mogły   domagać   się od przedsiębiorców 
okazywania, przekazywania lub załączania 
do wniosków zaświadczeń o wpisie w 
CEIDG.    
   Jolanta Tratwal

Porządek z nową ustawą
Ustawa o utrzymaniu porządku i czystości w 
gminach podpisana 15 lipca przez Prezydenta 
zmieni radykalnie systemy gospodarki 
odpadami na terenie każdej gminy. Chociaż 
część nowych przepisów zacznie obowiązywać 
od 1 stycznia 2012 roku ostatecznym terminem 
wprowadzenia wszystkich zmian w życie będzie 
lipiec 2013 roku.

Najważniejsze wydaje się stworzenie 
międzygminnych struktur gospodarowania 
odpadami, które pozwolą rozwiązywać 
wspólnie problem odpadów i gospodarki nimi. 
Gmina Zbąszyń od 2007 roku należy do 
międzygminnego związku pod nazwą Centrum 
Zagospodarowania Odpadów SELEKT 
z  siedzibą w Czempiniu. Wraz z innymi 
gminami członkowskimi kierujemy śmieci 
powstające na naszym terenie do instalacji 
przetwarzania odpadów komunalnych w 
Piotrowie Pierwszym koło Czępinia.  
Przydzielenie do tego CZO zostało ujęte w 
P l a n i e  G o s p o d a r k i  O d p a d a m i  d l a  
Województwa Wielkopolskiego.
Kolejną, najistotniejszą zmianą, dotyczącą 
mieszkańców naszej gminy, będzie zmiana 
odpłatności związanej z wywozem odpadów 
komunalnych. Dotychczas rozliczenie 
następowało niezwłocznie po opróżnieniu 
pojemnika. Opłata za typowy pojemnik 
wynosiła ok. 18 zł. Po wprowadzeniu zmian 
wynikających z nowelizacji ustawy o 
utrzymaniu porządku i czystości w gminach 
zostanie określona wysokość tak zwanego 
„podatku śmieciowego”. Będzie to stała 
opłata naliczana, nie jak dotychczas, w 
zależności od pojemnika na odpady, ale w 
przeliczeniu na jednego mieszkańca gminy. 
Opłata ta będzie uiszczana w miejscu 
zamieszkania, niezależnie od miejsca stałego 
zameldowania mieszkańców. Zmiany tę będą 
następowały stopniowo i nie powinny zakłócić 
systemu odbioru odpadów komunalnych od 
mieszkańców gminy.
         Marek Orzechowski

Nowy zakład, nowe i stare zadania 
Zakład Usług Komunalnych w Zbąszyniu 
informuje, że ma swoją siedzibę przy ulicy 
To p o l o w e j  3 1 a ,  p r z y  c m e n t a r z u  
komunalnym. Przeniesiono już pracowników 
administracji byłego Zakładu Gospodarki 
Komunalnej z ul. Krótkiej do nowej firmy. 
Telefon ZUK nr 683846243 od godz. 7 do 15 
oraz telefon awaryjny 502376236 lub 
694651838. Przeniesiono również Zakład 
Pogrzebowy do siedziby firmy na ul. 
Topolową 31a – kontakt w godz. od 7 do 15 
tel. 683846243 a po godz. 15 dyżur pełni 
Andrzej  Chełmiński  -  Zbąszyń ul .  
Czechowica 16, tel. 664167861 lub 
683868875.
Sporo nieporozumień przyniosła zmiana 
ha rmonog ramu odb io ru  odpadów 
komunalnych dla naszych klientów tj. tych, 
którzy mają zawarte umowy z byłym ZGK lub 
teraźniejszym ZUK z terenu miasta i gminy 

Zbąszyń. Zmieniono i wyznaczono  również 
terminy zbiórki selektywnej odpadów w 
workach na 23 wrzesień. Inne terminy 
odbioru odpadów komunalnych i zbiórki 
selektywnej mają mieszkańcy gminy, którzy 
zawarli umowy z firmą TEW i to również 
wpłynęło na spore zamieszanie.
Zmiana terminów odbioru odpadów, a także 
zmiana firmy odbierającej nie zawsze 
odbywała się terminowo i bez problemu. W 
tym okresie przejściowym Zakład Usług 
Komunalnych pomagał w miarę posia-
danych środków transportowych w zbiórce 
odpadów od mieszkańców i firm.
W dniu 22 sierpnia 2011 odbyło się 
spotkanie kierownictwa firmy TEW z  
burmistrzem Zbąszynia Tomaszem Kura-
sińskim, przewodniczącym Rady Miejskiej 
Markiem Furmanem i kierownikiem ZUK w 
sprawie analizy odbioru odpadów.

Jednocześnie zwracam się z prośbą do 
mieszkańców miasta i gminy Zbąszyń o 
dostosowanie s ię  do ot rzymanych 
harmonogramów i terminów odbioru 
odpadów komuna lnych  i  zb ió rek  
selektywnych. Przypominam o wystawianiu 
worków do godz. 7 rano.
Działania gospodarcze
Zakład Usług Komunalnych w dalszym ciągu 
pracuje nad poprawą wizerunku i estetyki 
miasta. Ustawiono kilka ławek wzdłuż ulicy 
17 stycznia, zgodnie z sugestią mieszkańców, 
a także w parku miejskim. Rozpoczęto prace 
porządkowe, a także pielęgnacyjne, w 
pierwszej części w parku, przy baszcie, które 
będą prowadzone nadal. Wykoszono 
trawniki, podcięto żywopłoty oraz dolne 
partie drzew na Placu Dworcowym. 
Aktualnie trwają prace przy ciągach pieszych, 
przy ulicy Rejtana i Granicznej, polegające na 
usunięciu zarastających chodniki traw.
 Kierownik ZUK Jędrzej Tratwal

W przyszłym roku gmina wybierze odbiorcę odpadów 
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Czy wiecie, że w powiecie...
Zakres działania i zadania powiatu określa 
ustawa o samorządzie powiatowym z 1998 
roku. Samorząd powiatowy odpowiada za 
sprawy dotyczące życia o charakterze 
ponadgminnym w zakresie m.in. edukacji, 
ochrony zdrowia, pomocy społecznej, 
transportu zbiorowego, dróg publicznych, 
kultury i ochrony zabytków, geodezji i 
kartografii, zarządzania nieruchomo-
ściami, gospodarki wodnej, ochrony 
środowiska, rolnictwa, leśnictwa i 
rybołówstwa. Określoną problematyką i 
realizowaniem spraw będących w 
kompetencji Starostwa zajmują się 
poszczególne wydziały.
Problemy, które przyciągają najwięcej 
klientów do Starostwa Powiatowego to te 
związane z komunikacją.  Wydział 
Komunikacji załatwia m.in. sprawy związane 
z rejestracją pojazdów, wydawaniem praw 
jazdy, czy udzielaniem licencji w zakresie 
krajowego drogowego transportu osób lub 
rzeczy.
Wpłat z tytułu m.in.: opłat komunikacyjnych, 
użytkowania gruntów Skarbu Państwa, 
czynszu, najmu i dzierżawy, opłaty 
ewidencyjnej dotyczącej Centralnej 
Ewidencji Pojazdów i Kierowców, można 
dokonać w Wydziale Finansów, gdzie 
funkcjonuje kasa Starostwa. Ponadto do jego 
kompetencji należą sprawy z zakresu 
ewidencji księgowej Starostwa, budżetu 
powiatu i jednostek organizacyjnych, obsługi 
księgowej, czy windykacji należności.
Informacji na temat, jakie sprawy i w którym 
wydziale załatwiane są w Starostwie, można 
zasięgnąć w Biurze Obsługi Klienta, które 
mieści się w holu głównym oraz w 
Sekretariacie Starostwa. Funkcjonują one w 
ramach  Wydziału Organizacyjno -
Gospodarczego, w którym  można znaleźć 
pomoc w sprawach związanych z praktykami 
uczniów szkół średnich i studentów oraz 
uzyskać informację o  zgłaszanych ofertach 
do pracy w Starostwie. Wydział zajmuje się 
także m.in.: prowadzeniem spraw z zakresu 
bieżącej obsługi Zarządu Powiatu, Rady 
Powiatu oraz obsługą kancelaryjną Biura 
P rzewodn iczącego  Rady  Powia tu ,  
administrowaniem budynkami przy ul. 
Poznańskiej 30 i 32 (Przychodnia Zdrowia i 
Pogotowie Ratunkowe) i prowadzeniem 
archiwum Starostwa Powiatowego. W 
ramach Wydziału funkcjonuje grupa 
remontowa, wykonująca bieżące remonty w 
obiektach Starostwa i  jednostkach 
organizacyjnych Powiatu.
Wszystkie sprawy związane z pozwoleniami 
na budowę, zmianą sposobu użytkowania 
o b i e k t u ,  r o z b i ó r k a m i  o b i e k t ó w  
budowlanych, rejestracją dzienników 
budowy lub rozbiórki można uregulować w 
Wydziale Budownictwa, Inwestycji i 
Zamówień Publicznych.
W sprawach związanych ze środowiskiem, 
które dotyczą zagadnień z zakresu ochrony 

środowiska, wód i melioracji (m.in.: 
wydawanie kart wędkarskich i łowiectwa 
podwodnego, rejestrowanie sprzętu 
pływającego służącego do połowu ryb), 
gospodarki leśnej i łowiectwa, (np. 
przyznawanie pomocy finansowej na 
zalesienia gruntów rolnych, zezwalanie na 
wyrąb drzew niezgodny z planem 
urządzania lasu) ,  geologi i  (m. in.:  
zatwierdzanie projektów prac geologi-
cznych, przyjmowanie dokumentacji 
geologicznej) czy gospodarki odpadami, 
należy udać się do Wydziału Rolnictwa, 
Leśnictwa i Ochrony Środowiska.

Wydział Edukacji i Rozwoju sprawuje  
nadzór nad działalnością organizacyjną, 
administracyjną i finansową szkół i placówek 
ponadgimnazjalnych, specjalnych i 
placówkami opiekuńczo-wychowawczymi. 
Do kompetencji tego wydziału należą także 
sprawy z zakresu promocji, turystyki, 
współpracy zagranicznej  powiatu,  
pozyskiwania funduszy europejskich, czy 
współpracy z organizacjami pozarzą-
dowymi.  
Dbałość o bezpieczeństwo publiczne na 
obszarze powiatu, ochrona przeciw-
powodziowa i przeciwpożarowa to 
priorytety, którymi zajmuje się Wydział 
Spraw Obywatelskich i Zarządzania 
Kryzysowego. To tutaj także prowadzona 
jest ewidencja i rejestracja Stowarzyszeń 
Kultury Fizycznej, Uczniowskich Klubów 
Sportowych oraz sprawy związane z obroną 
cywilną w powiecie.
W kompetencjach Wydziału Geodezji, 
Kartografii, Katastru i Gospodarki 
Nieruchomościami, leżą zagadnienia z 
zakresu m.in.: orzekania o zwrocie 
w y w ł a s z c z o n y c h  n i e r u c h o m o ś c i ,  
wydawania zaświadczeń dla potrzeb 
Fundacji "Polsko-Niemieckie Pojednanie", 
administracji geodezyjnej - w tym 
administrowaniem Funduszem Gospodarki 
Zasobem Geodezyjnym i Kartograficznym, 
ochrony gruntów rolnych i leśnych; 
klasyfikacji gruntów. Z kolei w Powiatowym 
Ośrodku Dokumentacji Geodezyjnej i 
Kartograficznej można uzyskać porady z 
zakresu uzgadniania dokumentacj i  
projektowych, w tym sieci uzbrojenia 
terenu, a także dane z ewidencji gruntów i 
budynków oraz zakupić mapę zasadniczą, 
lub ewidencyjną.

Budowa, remonty i zimowe utrzymanie dróg 
powiatowych, to niektóre z zadań Wydziału 
Dróg Powiatowych.

Działalność inspekcyjna w zakresie 
p rawid łowego przeb iegu  procesu  
budowlanego, utrzymania obiektów 
b u d o w l a n y c h  o r a z  p r o w a d z e n i e  
postępowań wyjaśniających przyczyny i 
okoliczności

powstania katastrofy budowlanej to 
przykłady spraw należących do kompetencji 
Powiatowego Inspektoratu Budowlanego.

Zadania powiatu z zakresu sportu realizuje 
Zespół Placówek Oświatowych, będący 
placówką wychowania pozaszkolnego 
działającą na terenie całego powiatu 
nowotomysk iego.  W ramach ZPO 
funkcjonuje bursa oraz schroniska 
młodzieżowe w Bolewicach i Starym 
Tomyślu.

W przypadku wyjazdu zagranicznego, gdy 
niezbędny jest paszport w tutejszym Punkcie 
Paszportowym, po złożeniu odpowiedniego 
wniosku,  można taki dokument otrzymać.
Porady z dziedziny prawa konsumenckiego 
można zasięgnąć u Powiatowego Rzecznika 
Konsumentów. 
Punkt Informacyjny Funduszy Europejskich 
udziela bezpłatnych informacji z zakresu 
Funduszy Europejskich.
Opisując zadania Powiatu nie można 
pominąć Powiatowego Urzędu Pracy, gdzie 
podejmowane są działania zmierzające 
przede wszystkim do aktywnego zwalczania 
bezrobocia. Zajmuje się on także m.in. 
pośrednictwem pracy, wypłatą zasiłków dla 
bezrobotnych, czy organizacją różnorodnych 
szkoleń, mających na celu np. przyuczenie 
do zawodu. 
Jednostką organizacyjną Starostwa, 
realizującą zadania z zakresu pomocy 
spo łeczne j ,  po l i tyk i  prorodz inne j ,  
rehabilitacji społecznej i zawodowej osób 
niepełnosprawnych jest Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie.  Orzekanie o 
niepełnosprawności oraz wydawanie 
legitymacji osoby niepełnosprawnej dla 
posiadających ważne orzeczenie o 
n i e p e ł n o s p r a w n o ś c i  i  s t o p n i u  
n i e p e ł n o s p r a w n o ś c i ,  t o  n i e k t ó r e  
z zadań Powiatowego Zespołu Do Spraw 
Orzekania o Niepełnosprawności.
Ze szczegółowym wykazem spraw, którymi 
zajmują się poszczególne wydziały 
Starostwa Powiatowego w Nowym Tomyślu 
można zapoznać się z informatora 
dostępnego  na stronie internetowej 
P o w i a t u  N o w o t o m y s k i e g o :  
www.nowytomys l .com.pl ,  zakładka 
Starostwo/Informator.
   O P R .  K A M

Starostwo Powiatowe w Nowym Tomyślu
ul. Poznańska 33

64-300 Nowy Tomyśl
tel. 61 44 26 700;
fax. 61 44 23 589

e-mail: nowytomysl@home.pl
strona internetowa: 

www.nowytomysl.com.pl
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Historyczna zagadka

W z o r e m  p o p r z e d n i c h  w y d a ń  
Zbąszynianina, poprzez organizowanie 
konkursów, chcemy rozbudzać wśród 
naszych Czytelników zainteresowanie 
lokalną historią. 
Poniżej publikujemy zdjęcie, na którym 
znajduje się budynek. 
Pytanie brzmi: Gdzie znajduje się ów 
obiekt, należy podać miejscowość i określić 

dość dokładne położenie. Wśród autorów 
najbardziej precyzyjnych odpowiedzi, 
zostanie rozlosowana nagroda książkowa. 
Odpowiedzi z danymi osobowymi (imię 
nazwisko, adres, nr tel.), można dostarczyć 
do siedziby redakcji lub wysłać pocztą ele-
ktroniczną na: zbaszynianin@zbaszyn.eu. 
Jednocześnie zapraszamy do nadsyłania 
p r o p o z y c j i  k o n k u r s o w y c h ,  k t ó r e  
opublikujemy w kolejnych wydaniach 
Zbąszynianina. 
Pierwszy konkurs rozstrzygnięty 
Poprzedni konkurs wygrała Ewa Stasińska z 
Nądni, która jako pierwsza wysłała poprawną 
odpowiedź .  W os ta tn im numerze  
znajdowało się zdjęcie budynku kolejowego 
przy dawnej stacji w Nądni. 

 Gdzie znajduje się ten budynek?

Jubileusz 50-lecia istnienia 
Zespo łu  Szkó ł  n r  2  
w Zbąszyniu

W piątek, 16 września, uroczystego 
odsłonięcia tablicy upamiętniającej 
jubileusz 50-lecia istnienia Zespołu Szkół 
nr 2 w Zbąszyniu dokonał starosta Powiatu 
Nowotomyskiego Andrzej Wilkoński. 
Po inauguracji uczestnicy obchodów 
przemaszerowali w uroczystym korowodzie 
do Kościoła Najświętszej Maryi Panny 
Wniebowziętej, gdzie odprawiona została 
Msza Święta. Dalszy ciąg uroczystości 
nastąpił w Sali Zbąszyńskiego Centrum 
Kultury, gdzie dyrektor ZS nr 2, Marek 
Furman, przyjął gratulacje i życzenia z rąk 
przedstawiciela Kuratorium Oświaty, oraz 
przedstawicieli władz samorządowych i szkół 
z całego Powiatu. W uroczystościach 
jubileuszowych brały też udział byłe 
uczennice, które przez wiele lat pracowały 
jako krawcowe w ZPO Romeo.

Mobilna pracownia komputerowa w Szkole Podstawowej 
im. Arkadego Fiedlera w Zbąszyniu

Już od dwóch miesięcy uczniowie 
zbąszyńskiej Szkoły Podstawowej im. 
Arkadego Fiedlera mogą korzystać z 
mobilnej pracowni komputerowej, w której 
skład wchodzi 11 lekkich i kompaktowych 
komputerów, dostosowanych budową i 
wymiarami do wielkości dziecięcych dłoni. 
Laptopy posiadają wzmocnioną, odporną na 
upadki  kons t rukc ję ,  wodoodporną 

klawiaturę, wbudowaną kamerę i mikrofon, a 
także oprogramowanie wspomagające 
proces nauczania i współpracy nauczyciela z 
uczniami. Cały sprzęt składający się na 
mob i lną  p racown ię  kompute rową  

umieszczony jest w specjalistycznej szafie z 
funkcją ładowania baterii komputerów, 
przystosowaną do przewożenia między 
klasami w zależności od potrzeb danego 
nauczyciela.
 Wszystko rozpoczęło się od inicjatywy 
nauczycielek,   Aliny Schuster i Krystyny 
Kromskiej oraz dyrektor zbąszyńskiej 
placówki - Henryki Trocholepszej, które 
nawiązały współpracę z przedstawicielem 
GRUPY DOBROCZYNNEJ SC JOHNSON A 
FAMILY COMPANY - panem Grzegorzem 
Plucińskim. Tak powstał projekt zakupu 
mobilnej pracowni komputerowej, na który 
dzięki ofiarności i wsparciu finansowemu 
sponsora, udało się zebrać 18 tys. zł.
W uroczystości otwarcia, która odbyła się 29 
września 2011 roku, udział wzięli, Burmistrz 
Zbą s z yn i a  –  Tomasz  Ku r a s i ń s k i ,  
przewodnicząca Rady Rodziców – 
Małgorzata Bielaszewska, Dyrektor SP im. A. 
Fiedlera - Henryka Trocholepsza, zastępca 
d y r e k t o r a  -  Te r e s a  M a ł y c h a ,  
pomysłodawczynie panie Krystyna Kromska 
i Alina Schuster oraz uczniowie szkoły. W 
swoim wystąpieniu, dyrektor szkoły - 
Henryka Trocholepsza, podziękowała 

wszystkim, którzy przyczynili się do realizacji 
projektu, szczególnie Sponsorowi GRUPIE 
DOBROCZYNNEJ SC JOHNSON A FAMILY 
COMPANY za udzielenie wsparcia 
finansowego szkole. Głos zabrał także 
Burmistrz Zbąszynia - Tomasz Kurasiński, 
który wyraził swoje uznanie dla inicjatywy, 
życząc dzieciom miłej oraz ciekawej nauki w 
nowej pracowni. 
Część oficjalną zakończyło uroczyste 
przecięcie wstęgi, którego dokonał 
przedstawiciel GRUPY DOBROCZYNNEJ SC 
JOHNSON A FAMILY COMPANY - Grzegorz 
Pluciński. Następnie zaproszeni goście 
uczestniczyli w lekcji pokazowej, podczas 
której uczniowie posłużyli się nowymi 
komputerami.

Symboliczne przekazanie sprzętu komputerowego 
przez Grzegorza Plucińskiego

Nowoczesny sprzęt pomoże w nauce

W odsłonięciu tablicy pamiątkowej brali udział 
przedstawiciele władz gminnych i powiatowych

Uratowali życie 
mężczyźnie 

Podczas obchodów Święta Niepodległości 
burmistrz Zbąszynia Tomasz Kurasiński 
podziękował strażakom za uratowanie 
życia mieszkańcowi, który został 
wyniesiony  z  płonącej kamienicy przy ul. 
Zygmunta I Starego. 
Odwagą wykazali się Przemysław Wątor i 
Piotr Michniewicz z OSP Zbąszyń.  
- Dzisiejszy dzień to również wspaniała 
okazja, aby wyróżnić tych, którzy swoim 
poświęceniem dla innych, mogą być dla nas 
wszystkich przykładem patriotyzmu- 
powiedział burmistrz Zbąszynia - Chciałbym 
wręczyć podziękowania druhom za odwagę 
i bohaterstwo. Strażacy wynosząc z 
płonącego mieszkania nieprzytomnego 
człowieka uratowali mu życie, narażając 
własne. 

Odwagą wykazali się Przemysław Wątor i Piotr 
Michniewicz z OSP Zbąszyń. 



ŚWIADOMOŚC HISTORYCZNA WSPÓŁCZESNYCH POLAKÓW – 
UCIĄŻLIWE BRZEMIĘ CZY POMOST „MIĘDZY DAWNYMI A NOWSZYMI LATY?”

Czym jest historia dla ludzi XXI wieku? 
Jakie ma ona dla nas znaczenie? 
Odpowiedzi mogą być różne, podobnie jak 
odmienne są poglądy każdego z nas. 
Jednakże chciałabym zastanowić się nad tym, 
czy świadomość historyczna stanowi dla nas 
uciążliwe brzemię, czy może jest pomostem 
,,między dawnymi a nowszymi laty”. 
Rozważając ten temat, muszę jednak 
posłużyć się kilkoma przykładami, gdyż jak 
już wcześniej wspomniałam, nasze 
ustosunkowanie się do powyższego 
zagadnienia jest jak najbardziej różnorodne. 

Rozwój nauki i techniki, konsumpcyjny 
styl życia, ciągły brak czasu – to tylko niektóre 
elementy charakteryzujące naszą codzienną 
egzystencję w Polsce XXI wieku. Czy w 
związku z takim stylem życia mamy jeszcze 
czas i ochotę myśleć o tym, co przeszłe – ale 
jednak nadal bardzo ważne? Czy staramy się 
poznać naszą historię i co ona dla nas znaczy? 
Odpowiadając na to pytanie, chciałabym 
osobno scharakteryzować ludzi młodego 
pokolenia jak i tych starszych wiekiem. 

Jeżeli chodzi o pierwszą wymienioną 
przeze mnie grupę, uważam, iż jej stosunek 
do polskiej historii pozostawia wiele do 
życzenia. Z moich obserwacji wynika, że 
młodzież nie zna podstawowych kwestii 
dotyczących ich własnego kraju. Może 
przyczyną tego jest to, w jaki sposób 
p r z e d s t a w i a n y  j e s t  m o d e l  ż y c i a  
współczesnego człowieka. Media kreują 
postawę obywatela myślącego o tym, co 
doczesne. Młodzi ludzie są też w takim 
wieku, kiedy najistotniejszą sprawą jest 
podjęcie decyzji o przyszłej edukacji, 
karierze zawodowej. Wielu z nas wydaje się, 
że nie należy przejmować się przeszłością, 
gdyż i tak nie mamy na nią wpływu. Postawa 
ta przejawia się m.in. w obchodzeniu świąt 
narodowych. Zastanówmy się, ilu z nas 
śpiewa hymn państwowy na apelach, ilu z nas 
chodzi pod pomnik w dniu 11 listopada, ilu z 
nas obchodzi Święto Konstytucji 3 Maja? 
Oczywiście, dzień wolny od pracy czy zajęć 
szkolnych jest przez nas przyjmowany z 
największą radością, jednakże co ze 
świętowaniem z okazji danej uroczystości 
państwowej? Czy fakt, iż bierzemy udział w 
uroczystości tylko dlatego, że ktoś nam kazał 
– choćby nauczyciel czy rodzic, można 
zaliczyć do objawów patriotyzmu? W takim 
wypadku świadomość historyczna jest 
jednogłośnie uciążliwym brzemieniem, 
czymś zbędnym i nielubianym. 

Jednakże nie można zapominać, iż wielu 
młodych obywateli stara się poznać historię, 
nie tylko historię całego narodu, ale także tę 
lokalną, czyli najbliższą. Dzieje się tak 
dlatego, iż bardziej się z nią utożsamiamy, 
mamy wrażenie, że nas dotyczy i jesteśmy jej 
częścią. Z własnego doświadczenia odnoszę 
również nieodparte wrażenie, iż negatywny 
stosunek polskiej młodzieży do historii nie 
jest tylko i wyłącznie jej winą. Dlaczego tak 
sądzę? Otóż uważam, iż współcześnie ludzie 

poszukują wrażeń. Nie wystarczy więc 
tylko wykład na lekcji historii, by każdy 
poczuł się patriotą. Jest to dla nas strata czasu 
– po co czytać nudne podręczniki, z których 
i tak wiele nie wynosimy? Młodzież 
zdobywa wiedzę najchętniej przez 
doświadczenie – czyli zgodnie z filozofią 
empiryzmu. Przykładem są choćby 
wycieczki o tematyce historycznej – 
połączenie rozrywki z nauką. Sama także 
uczestniczyłam w spotkaniu z Sybirakami – 
spotkanie z ,,żywą historią” to rzeczywiście 
coś, co mnie zainteresowało i ujęło. 
Zetknięcie się z ludźmi, którzy opowiadają 
nam swoją ,,małą historię” stanowiło dla 
każdego uczestnika spotkania cenną naukę. 
W istocie, tego typu przedsięwzięcie 
stanowi pomost ,,między dawnymi a 
nowszymi laty”. Podobne wrażenie 
odniosłam, biorąc udział w happeningu 
z w i ą z a n y m  z e  Ś w i ę t e m  F l a g i ,  
zorganizowanym przez liceum, do którego 
uczęszczam. Nasze działania polegały m.in. 
na  rozdawaniu  b ia ło - czerwonych 
wstążeczek mieszkańcom miasta, nie 
ominęło nas także pamiątkowe zdjęcie w 
narodowych barwach. Następnie udaliśmy 
się na boisko szkolne, gdzie wspólnie 
stworzyliśmy mural. Była to nie tylko 
zabawa, ale również lekcja patriotyzmu. Tak 
więc odnosi się to do oświeceniowej myśli: 
,,Bawiąc uczyć, ucząc bawić”.      

Te r a z  c h c i a ł a b y m  r ó w n i e ż  
scharakteryzować stosunek ludzi starszych w 
odniesieniu do kwestii, jaką jest świadomość 
historyczna. Moim zdaniem są oni z nią 
bardziej związani niż młodsze pokolenia. 
Wielu z nich żyło przecież w takich czasach, 
kiedy to znana nam dziś z podręczników 
historia miała miejsce. Na ich postawę miał 
także wpływ sposób wychowania, a także 
prowadzony przez nich odmienny styl życia. 
Pragnę wspomnieć jednak, iż dla osób 
dojrzalszych wiekiem, świadomość 
historyczna też może być czymś uciążliwym 
i niedogodnym. Przykładem może być fakt, 
iż niektórzy z nich wstydzą się przeszłości 
swego kraju – m.in. czasu komunizmu. 
Coraz częściej odchodzi się także od tradycji 
narodowych tłumacząc, że tak jest 
praktyczniej, wygodniej. 

Podsumowując swoje rozważania, 
chciałabym podkreślić, iż ludzie XXI wieku w 
odmienny sposób odnoszą się do historii. 
Dla niektórych stanowi ona ważny element 
ich życia, dla innych, niestety, jest czymś 
zbędnym. Podejmowane są jednak 
działania mające na celu stworzenie, 
wspomnianego przeze mnie we wstępie, 
pomostu ,,między dawnymi a nowszymi 
laty”. Jest to niezwykle ważne, gdyż 
znajomość własnej przeszłości ma wpływ na 
nasze decyzje. Pozwala także zrozumieć 
obecne czasy, które niejednokrotnie są 
,,powtórką” z historii. 
Aleksandra Gassem, kl. II B ZS nr 1 w 
Zbąszyniu
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W dniach 9 do 14 października 

dziewięcioro uczniów ze szkoły Mekif Alef 

High School z Izaela odwiedziło Liceum 

Garczyńskiego w Zbąszyniu w ramach 

programu Polsko – Izraelskiej Wymiany 

Młodzieży. Do wizyty doszło dzięki 

dofinansowaniu ze środków Ministerstwa 

Edukacji Narodowej, które zostały pozyskane 

przez Panią Magdalenę Heinke, nauczycielkę 

języka angielskiego i koordynatorkę projektu.

W niedzielę 9 października o godz. 6:30 

grupa polska wyjechała busem przywitać 

swoich izraelskich przyjaciół na berlińskim 

lotnisku Schönefeld . Po pełnym wzruszeń 

powitaniu, wyruszyliśmy zwiedzać Berlin.

Najpierw udaliśmy się do Synagogi 

Żydowskiej, która znajduje się w centrum 

Berlina. Następnie jadąc wzdłuż rzeki Ren, 

dotarliśmy do siedziby niemieckiego  

parlamentu – Reichstagu, który zachwycił nas 

swoją architekturą. W większości niemiecką 

stolicę zwiedzaliśmy z okien busa, lecz 

następnym naszym przystankiem były 

pozostałości muru berlińskiego. Największe 

wrażenie wywarło na nas grafitii, znajdujące 

się na części muru. Zobaczywszy kawałek 

historii, udaliśmy się podziwiać pomnik 

poświęcony zamordowanym podczas II 

Wojny Światowej żydom. Tak zakończyło się 

nasze zwiedzanie, po czym udaliśmy się do 

Zbąszynia. 

Pierwszego dnia w Zbąszyniu, od rana 

uczestniczyliśmy w warsztatach „Mój 

bohater ” .  P rzeds tawi l i śmy naszym  

rówieśnikom postaci, które są według nas 

godne tytułu „bohater”. Wśród nich znaleźli 

się : Robert Korzeniowski, Janina Ochojska, 

Waris Dirie, Jaś Mela, Monika Michalik. Były 

to bardzo ciekawe zajęcia dla obu stron. 

Następnie odwiedził nas Pan Wojciech 

Olejniczak, który przedstawił film swojego 

autorstwa o historii pobytu Żydów w 

Zbąszyniu w 1938 roku. Następnie udaliśmy 

się na spacer śladami ich przodków, 

przebywających niegdyś na terenie naszego 

miasta. Pokazaliśmy naszym izraelskim 

przyjaciołom : stary cmentarz żydowski, 

Ośrodek Sportu i Rekreacji (dawną stadninę 

koni), budynek po synagodze oraz Dworzec 

Główny PKP. We wnętrzu mogliśmy obejrzeć 

ciekawą instalację fotograficzną nawiązującą 

do filmu Pana Wojciecha Olejniczaka.

Wspólne zdjęcie w miejscu byłego cmentarza 
żydowskiego w Zbąszyniu

Kontakty z Izraelem
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XXIV Ogólnopolski Bieg Zbąskich
Wrześniowy Bieg Zbąskich cieszył się 

rekordowym zainteresowaniem. Był to już 

V  Półmaraton na atestowanej trasie 21 

kilometrów i 97 metrów. Przypomnijmy, że 

impreza należy do Grand Prix Wielkopolski 

w półmaratonie pod patronatem Marszałka 

Województwa Wielkopolskiego - Marka 

Woźniaka. Organizatorzy, czyli MKS 

"WICHER" Zbąszyń oraz Zbąszyńskie 

Centrum Sportu, Turystyki i Rekreacji, 

wprowadzili kilka zmian, aby zwiększyć 

komfort startu dla zawodników, m.in. biuro 

zawodów, szatnie i depozyt mieściły się na 

hali „Zbąszynianka”, trasa oznaczona była 

co 1 km, wprowadzono elektroniczny 

pomiar trasy, prócz medali dla zawodników 

były także okolicznościowe koszulki, dla 

dzieci biegaczy zorganizowano przedszkole, 

n a d  k t ó r y m  o p i e k ę  s p r a w o w a ł y  

nauczycielki-wolontariuszki z oddziału w 

szkole podstawowej. 
Ukraińcy na podium  
 Rywalizacja była na bardzo zacięta, na 

podium w klasyfikacji generalnej oczywiście 

nie było przypadkowych zawodników: jako 

pierwszy przybiegł IVERUK MYKHAYLO z 

czasem 01:07:30 (Ukraina), drugie miejsce 

zajął OKSENIUK SERGLI, także z Ukrainy 

(czas: 01:07:39), trzecie miejsce SAVCHUK 

RUSLAN z czasem 01:08:15. Najlepszą w 

klasyfikacji kobiet była ALENA BERESNEWA 

z czasem 
01:18:40 z Białorusi, drugą NATALIA 

JAKIMOWICR z Ukrainy z czasem 

01:19:16, a trzecią Polka, DANUTA 

PIETRUSZYŃSKA z czasem 01:23:22. 

Inne kategorie
 W tym roku wystartowało aż 13 rolkarzy. Do 

mety pierwszy przyjechał, (mimo upadku na 

trasie) Grzegorz Kabza z Nowego Tomyśla, z 

Klubu Biegacza „Chyży” (w czasie 00:51:00). 
 W kategorii wózków wzięło udział czterech 

zawodników, najlepszy z nich, Edward 

Kalinowski, przybył na metę w czasie 

00:50:09. 
Rekordowa i lość  

zbąszynian
18-osobowa grupa 

biegaczy z gminy 

Zbąszyń pojawiła się z 

naszym najlepszym 

m a r a t o ń c z y k i e m  

S ł a w o m i r e m  

Szkud l a r k i em na  

czele. Wystartował, 

jak co roku, Henryk 

B a j e r  –  j e d y n y  

z a w o d n i k ,  k t ó r y  

ukończył wszystkie 

d o t y c h c z a s  

rozegrane    Biegi  

Zbąskich. Na podium stanął także w tym roku 

Jacek „Gajc” Jankowiak i Jarosław Matusiak.
Sprawna organizacja
 Nad sprawną organizacja biegów 

dziecięcych, młodzieżowych i biegu 

głównego czuwały rzesze przeszkolonych 

wolontariuszy (m.in. nauczycieli i uczniów 

szkoły podstawowej, gimnazjum, a także 

miejscowego liceum), bez których pomocy i 

zaangażowania impreza nie mogłaby się 

odbyć w tym wymiarze.  Na trasie otuchy 

dodawali zawodnikom okoliczni mieszkańcy, 

pięknie dopingując biegowe starania , 

strażacy polewali wodą z węża, gdyż wysoka 

temperatura skutecznie zabierała siły 

startującym, przy domu kultury witał 

zawodników nawet zespół rockowy, który 

rock’n’rollowymi rytmami nadawał tempo 

półmaratonu.
Rekordowa frekwencja (bieg ukończyło 445 

zawodników, ale tylko – lub „aż” – 57 kobiet) 

mobilizuje organizatorów już dziś do pracy 

nad przysz ło rocznym zbąszyńsk im 

półmaratonem. 
  Anita Rucioch-Gołek

Rekordowa liczba zbąszynian ukończyła tegoroczny Bieg Zbąskich

W biegu głównym uczestniczyli też niepełnosprawni

Najmłodsi biegacze dopingowali uczestników 
półmaratonu

Cios za ciosem – 
sukcesy Sekcji Bokserskiej 
OBRA Zbąszyń

Sekcja bokserska działająca przy Klubie 
Sportowym Obra Zbąszyń aktywnie 
zaznaczyła swój udział w wydarzeniach 
bokserskich ostatniego miesiąca. Srebrnym 
sukcesem zakończył się występ dwóch 
zawodniczek, Aleksandry Orzechowskiej 
oraz Magdaleny Maciejewskiej, na turnieju o 
Puchar Polski  Kadetów w Lesznie 
odbywającym się w dniach od 3 do 6 
listopada. Klub wystawił również swojego 
z a w o d n i k a  w  m e c z u  b o k s e r s k i m  
Wielkopolska -  Reszta Polski rozgrywającym 
się 11 listopada w Kórniku. Do zwycięstwa 
drużyny Wielkopolski, w spotkaniu, 
przyczynił się Damian Szczerbicki. 
Niewątpliwy talent i zacięcie do walki ujawnił 
inny, najmłodszy zawodnik Klubu, Gracjan 
Bartczak, który na Ogólnopolskim Turnieju 
Bokserskim im. Jana Szydły zdobył 
wicemistrzostwo. Warto dodać, że jest to 
turniej uznawany za nieoficjalne mistrzostwa 
Polski. Zbąszyńska sekcja wzięła udział także 
w Turnieju Bokserskim w Śremie, gdzie 
wystawiła siedmiu zawodników. Bokserów 
znad Obry czekają w najbliższym czasie 
występ na Turnieju Młodzików w Szczecinie 
oraz zawody o Puchar Polski Kobiet w 
Grudziądzu.

Pobiegli w maratonie
Czterech zbąszynian wzięło udział w XII 
Poznańskim Maratonie. Najlepszy czas 
wśród naszych biegaczy uzyskał Sławomir 
Szkudlarek z Przyprostyni, który dystans 42 
kilometrów i 195 metrów pokonał w czasie 3 
godzin 8 minut i 37 sekund, co pozwoliło mu 
zając 219 miejsce w gronie 4702 
startujących. Do mety dobiegło 4631 
maratończyków. Drugi wynik wśród 
zbąszynian uzyskał z czasem 04:01:14 
(miejsce 2281) Janusz Ejchost. Tuż za nim 
uplasował się z czasem 04:02:49 (miejsce 
2326) Dariusz Chłopek. Po raz pierwszy swe 
siły w pokonaniu historycznego dystansu 
postanowił sprawdzić Jakub Borkowski ze 
Zbąszynia, który bardziej jest znany z 
bronienia bramki w Płomieniu Przyprostynia. 
Jakub jest szczęśliwy, że udało mu się dobiec 
do mety po pięciu godzinach, 30 minutach i 
38 sekundach. Linię mety przekroczył jako 
4504 uczestnik maratonu. Dla porównania 
najlepszy wynik uzyskał Mutuku Kyeva 
Cosmas z Kenii, który ustanowił nowy rekord 
trasy poznańskiego maratonu. Na mecie 
zameldował się z czasem 02:11:53. 

W ringu Aleksandra Orzechowska



X GALA PIŁKI SIATKOWEJ z okazji  DNIA PATRONA SZKOŁY
18 listopada 2011 roku odbyła się doroczna 
GALA PIŁKI SIATKOWEJ Z OKAZJI DNIA 
PATRONA SZKOŁY zorganizowana przez 
UKS „OLIMPUS”  działający przy Zespole 
Szkół nr 1 w Zbąszyniu. Turniej rozpoczęli 
Państwo Garczyńscy, w których role wcielili 
się uczniowie ubrani w stroje z epoki naszego 
patrona: Agata Nowakowska – jako Pani 

Garczyńska oraz Mateusz Skubiszyński – jako 
Stefan Garczyński, następnie o oficjalne 
otwarcie turnieju  został poproszony dyrektor 
szkoły Bogusław Pietrusiewicz, który życzył 
wszystkim uczestnikom zwycięstwa a licznie 
zgromadzonym kibicom wspaniałych wrażeń 

a także zachęcił do gorącego dopingu. W 
turnieju udział wzięły drużyny uczennic, 
uczniów, rodziców, przyjaciół – sponsorów 
oraz nauczycieli. Zawody  rozgrywane były 
na dwóch boiskach systemem „każdy z 
każdym”. Impreza ma na celu podobnie jak 
poprzednie,  poszerzenie istniejących i 
nawiązania nowych kontaktów na linii 

p r z y j a c i e l e  –  
sponsorzy – rodzice - 
s z k o ł a ,  c o  m a  
owocować dalszą 
świetną współpracą i 
wspólnym osiąganiem 
celów statutowych 
klubu i szkoły. To 
wspólnie spędzone 
piątkowe  popołudnie 
było dla wszystkich 
g ł ó w n i e  c z a s e m  
dobrej zabawy i wielu 
sportowych emocji 
opartych o zasady fair 
– play. Atmosfera  na 
w i d o w n i  h a l i  
„Zbąszynianka” była 

wspaniała. Kibice zgromadzeni na 
trybunach swym gorącym i nieustannym 
dopingiem wspierali każdą z pięciu drużyn. 
Turniej miał bardzo emocjonujący przebieg, 
gry były zacięte i dostarczyły wielu 
satysfakcji dopingującym. Gratulujemy  

wszystkim, cieszymy się, że obyło się bez 
kontuzji.  W tym turnieju wygrywają wszyscy, 

którzy brali w nim udział a niektórzy okazali 
się troszkę lepsi. Po zakończeniu sportowych 
emocji i wręczeniu nagród wszyscy 
uczestnicy ustawili się do pamiątkowego 
zdjęcia. Organizatorzy serdecznie dziękują 
wszystkim zawodnikom biorącym udział w 
zawodach, uczniom, którzy przez cały czas 
dbali o sprawny przebieg turnieju oraz 
wspaniałej publiczności, która swym 
dopingiem wspierała zawodników przez kilka 
godzin trwania całej imprezy.
Końcowa klasyfikacja: Uczniowie, Rodzice, 
Nauczyciele, Przyjaciele - Sponsorzy i 
Uczennice 

 A.Sołtysik – Śliwa, T.Śliwa

Czas na Kuvert Liga
Rozpoczęła się piąta edycja rozgrywek 

zbąszyńskiej halowej piłki nożnej „Kuvert 

Liga”. Halowe rozgrywki rozpoczęły się tuż 

po otwarciu hali sportowe w lutym 2007 

roku. Pierwszym mistrzem ligi została 

drużyna Ognia w Szopie, która w finale 

pokonała Skorpionów 2:1. Te dwie drużyny 

oraz UKS Junior Zbąszynek, są to jedyne 

drużyny, które grają pod tą samą nazwą od I 

edycji. W II edycji do finału dotarli, 

ponownie, zawodnicy Ognia w Szopie oraz 

Blokersów. Jednak tym razem ze zwycięstwa 

cieszyli się zawodnicy Blokersów. Od III 

edycji Zbąszyńskie Rozgrywki zostały 

podzielone na dwie ligi. Pierwszą ligę wygrała 

FC Beton należy do jednych z najmłodszych zespół 
Kuvert Ligi

drużyna Marciniec Team, natomiast II ligę 

UKS Junior Zbąszynek. Kolejna edycja, to 

zmiany nazwy, na 3M Liga. W ostatnim 

meczu, który decydował o mistrzostwie ligi, 

decydował mecz Ognia w Szopie z 

Blokersami. W meczu padł remis 3:3 i to 

zawodnicy Ognia po raz drugi podnieśli 

puchar. W II lidze bezkonkurencyjni okazali 

się Sponiewieracze. Ubiegła V edycja, to już 

zespoły podzielone na 3 ligi a nowym 

sponsorem tytularnym została Firma Kuvert. 

Do walki o pierwsze miejsce w I lidze 

włączyła się drużyna Old Boy, jednak to 

kolejny mecz pomiędzy Ogniem w Szopie, a 

Blokersami decydował o mistrzostwie i tym 

razem zawodnicy spod ognistej nazwy 

wygrali ligę. W II lidze mistrzostwo 

wywalczyła drużyna Promil Zakrzewo, a w III 

lidze Lux Torpeda.  
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Uczestnicy gali

Uczniowie prowadzący dzień patrona


